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Captailn Safford: I never made any such statement.

Mr. Murphy: No, I know you d4id not, I say one of the

g papes's in the country did., I am quoting now from an edi-

| torial of Tuesday, Februa ry 5, 1946 in the Chicage Herald-
| :

| Tribung, but you never meant to go that far?

The Chairman: Not Herald. The Tribune,

Captain Safford: No, slr,
Mr. Murphy: 1he Chlcago Trilbune,

Captaln Safford: May I state for the record again that

]

| every time that I had a conference with Lieutenant Commander

flSOnnet it wase in Admlral Hewitt's absence and as I believed

i at the time that “dmirul Hewltt was on his way to Washington
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‘and had not yet arrived.
Mr. Murphy: Well, at any rate you feel that Admiral

 Hewitt conducted a falr Ilnvestizatlon?

Captain Safford: Absolutely, and I tried to emphaslze

| that 1n my own words.

Mr, Murphy: I know you did, Captain. I am Just talking
.!about the inferences that were drawn., I don't think you ever
; meant anything like that, did you? Certainly not.

Captaln Safford: Absolutely not.

Mr, Murphy: No. I want to be fair with you about this.

This 18 in one of the blg papers of the ocountry, I sald.

r

Mr. Keefe: Are we golng to try all the newspapers too,
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a2 i before we get througl?

3 | Mr, Murphy: I did not yleld, Mr. Chairman.
4 The Chairman: Prooeed, please.
8 Mr, Murphy: Now, then, I would like to take one more

part of your statement, Captain. You quote from the messages
7 || from the Dutoch. Will you get that? It 1s on page 19, You

8 || Quote the messages from the Dutch but you do not have ajll of

—

0 1t in there, do you, all of that dispatch?

: 10 Captaln Safford: I left cut oertaln parts, I said,
E 11 "From which I quote."
.
" E 13 . Mr. Murphy: Well, let me show you what you left out.
; 13 i You say that thls message from the Dutch had a great influenoe
; 14 | on you ln deolding that 1t was war insteud of rupture of rela-
z i3 |itlons, 1is that right?
13 ? Captain Safford: That 1s right, '
17 11 Mr. Murphy: Right. Now I direot your attention to page
13 ||1-d of the winds intercept exhibit, Do you have 1t?
19 ; Captaln Safford: I have got 1it.
20 | Mr. Murphy: #s I understand i1t you were talking to Mr,
‘. 214 :F‘oote some tlme later than the date referred to in this

23 QXhibitn
|

23 Captain S afford: I talked to him shortly before I was

i
2¢ |(Questloned by Admiral Hewitt. He wae in Washington at the

23 Jtlmeu He weant out to the Far East a 1little later.

I
|
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Mr, Murphr:_ You oohaidor him a man of integrity?

Captain Safford: Yes, sir,

Mr. Murphy: Well, I notice on the bottom of his messale
in regard to his statement whioch you say influenced you gfoat-
1y in deociding that they meant war rather than a ripture of
relations:

| "Thorpe and Slawson cabled the above tr War Depart-
ment, I attach 1little or no impertance to 1t and view

[
it with sdme susplcion, Sych have been common g8inoce

1936, "
\
That 1is whgk Foote sald of that message.

Captaln Safford: Yes, sir,

Mr, Murphy: Did you take that into consideration when

you were glving 1t its ilmportance and that it varied the other

three messages?

Captaln S afford: May I make myself very clear on that?
Mr. Murphy: All right.,

Captalin Safford: He regarded the whole thing as possibly

| a fake, What we were interested in, we had one translation

from the British which varied somewhat with the current trans-
lation of the Unlted States., The Dutch translation agreed
with the British translation. It was Just a question of

translation of messages which we knew existed, not of whether

| the message ltself was authentio or not.
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Mr. Murphy: Now, I have just one other thing and than I

' am through, Captain. Will you refer to the part of your tes-
: timony where you say you borrowed the files of the interocepts?
That 18 not in the statement. Do you remember where you said
that? You did testify in one of the hearings that you bor-

rowed a copy of the fille which had the intercepts in it. Do

You remember that?

Captain Safford: Th:t 48 substantlally correct. I do

" not remember the exaot words. -

Mr. Murphy: Will you tell us the oclroumstances under

’} which you got this file of intercepts, why you got it and what
I
|

|
|

you did with 1it?

|
|

Captain Safford: I would like to have something more

> 0 NHNOLONMIAsY AL

|
|
|
r

|
i

Mr, Murphy: VYell, let me put it this way: It is a fant,

|
|
l
' 8pecific about that statement I made before I try to explain it.
|
|
l
|
|

8ir, that you did borrow the intercepts from their proper
;plaao in the Navy Department, did you not?
|

Captaln Sufford: I borrowed them on custody reoceipt.

'31 looked through for the information I was looking for and I

“roturned 1%

Mr., Murphy: Who did ycu borrow that from? That would be

|
|
|

the fils that would have 7001 in 1t, wouldn't it, thie par-

Itioular Antercept if 1t existed?

Captaln Safford: It was borrowed for the specific pur-
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! Witness Safford Questions by: Mr. Murphy
pose of looking through it. That refreshes my memory now as
to the information you wunt. So that I occuld look through
the flle ﬁo gee if by any chance that message had been mis-
placed and was in there later.

Mr. Murphy: I understand, Captain, you looked through
that one and then you looked at a file, a rather complete
file of intérocepts, ones you examined, not the one looking

for a missing interocept. You looked at that one, you looked

at that one perscnally, but you also had a file of papers

that you borrowed, do you remember?

(aptain Safford: Yes, sir,

Mr. Murohy: ‘ell, now, wha: was that and why d4id you

li have 1t?

Captain S afford: 8o as to refresh my memory on things

i

| which I had known of about previously and particularly to

e8tablish duates.,

Mr, Murphy: Who was it that let you have that file of
intercepta?

Captain S«fford: I do not reocall.

Mr. Murphy: Are you sure?

Captain Safford: I am positive.,

Mr, Murphy: 'then 4id you 3et the fils of the intercepts?t

Captaln Safford: I believe that I got that file of

| Intercepts around Cctober or September 1943, It was oconsider-
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| ably in advanoce of Nomember.

Mr. Murphy: It was when you were shifted from the -~

Captain8 af“ord: It was before. I was simply expeoting
that I would be a key witnees, that I was in Washington avail-
able ani -

Mr, Murphy: Key witne:is for whom?

Captuin Safford: That I would be called by the Navy
Department as a key witness to establish what had happened.

'r, Murphy: You were borrowing the file then at the time
when you were going té be a proseoution witnesas?

Captain Safford: I had not been so notified, but I was
expeoting to be.

Mr. Murphy: Are you sure that 1is the reason?

Captain Saffdrd: i am positlive.-

Mr. Murphy: Well, I will get to thut testlmony a little
later. Now, then, one other question, You say that before
you made this chanze of heart you had spread rumors about
Admiral Kimmel. Is that true, what you said?

Ghptain S:fford: No, I hud not spread rumors but -

Mr. Murphy: ‘Vhat d4id ycu do?

Captain Safford: Bes:cuse that was what everybody was

trying to spread.
Mr. Murphy: ‘ell, what did you do that you felt guilty

- w«bout? You were told on Decenber the 15th n0t to spread any
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rumors and apparently you obeyed the order; you s8ald you 4id.

Captain Safford: That 1is right.

Mr, Murphy: And then in the fall of that ye:T you 8ay
your conscience 1is troubling you for what you 414 and yaéu had
to Justify yourself, Now, what did you do tha: was wrong, if
anything?

Captain Safford: Well, later on whenever theve was any
disouse lon about the matter I was qulte condemnatory in my
attitude towards Admiral Kimmel,

Mr. Murphy: Well, do you know of any single thins you d4id
you felt was wrong up to the tlme you took this change of
heart? Why would you be blaming yourself? Diid you do this

in order to harm him in any way?

Captain Sufford: Well, I ran him down, 1f that 18 what
you mean, JI 4id not spread any rumors about what he had done,
except I oculd not see how anybody that had the information
he had could be caught the way the Paolfic Fleet had been.
That was8 the general glst,

Mr. Murphy: The one thing that changed your mind then;-
end this 4s my last question, - 1s the faot th&t we were sup-
posed to have got the winds intercept whioh saild "War with
England, including the Kra Peninsula and the Dutech N.E.I. and

wer with the United States", the fact that we got that and we

d1d not send a mess.ge on ithe 4th of December, 1ls what changed

B A
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, || your whole opinion, is that right?
A Captain Spffordt The fact that I had also seen the long

ﬁ 1 warning messpsze goinz out govering very completely Japan's

By |

preparationa and intentions for war and coming with inoreasing
0 tempo, that when Admiral W4lkinson left Admiral Noyes' offioce
7 he made the definite statement to Admiral Noyes in my pres-

5 ence, and I heard 1t. He said, "I am going to s~nd this mes-
0 saze 1f I can get 1t released by the front office."

? o |l Mr. Murphy: Well, you based 1t on two things: One

1l wokd be that there was a long warning golng out written by

L2 Mo Collum that should have gone out 1n your judgment and d41d
.+ || not:; that 1s number 1, right?

i Captain Safford: Hizht,

15 ' Mr. Murphy: Number 2 1s that nothing was done about that

5 0 ‘NOLDNIRSGYM "MNvd ¥ QY ‘A

16 so-oalled winde interocept when it came 1n, i8 that right?

1 7

| Captain Safford: That 18 Number 2.

— . ——

B

Mr., Murphy: Right. Now, what could they have told Ad-
19 mirsl Kimmel after receiving this winds intercept, "War with

20 Enzland, inocluding the Dutoh and the Kra Peninsula and war

. 51 | with the United States", that he had not alresiy been told?
22 Captain Safford: The faot that war was 80 oclose.

23 Mr. Murphy: Well, he was told on the 27th that 1t was

a war warning and then on the third there was a code message

= —

|
|
| |

sent out about destruction of codes, code information,6 and
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1
then on the 4th you prepared a message for him, 4id ycu not,

about ocodes at Oyam?

Captain Safford: May I refer to this, please?

Mr. Murphy: Yes. I am speaking about the one to Guam
that you sald you prepared, the messa e te Guam about the de-

struotion of oodes and papers. You did send that or ycu pre-

pared it, 4id you not?
Captain Safford: I prepared 1t.

Mr. Murphy: And the purpose of that was to have them de-
stroy the codes because ycu fell that war was ocoming on

Saturday or Sunday, 1s that right?

Captain Safford: That war was coming on Saturday or Sun-

day.
hight.
The best estimate of the time I ocould

Mr. Murphy:
Captain Safford:

clive.

Mr. Murphy: And the reason for that, - the signiflnance

of that you would say was that anyone who recelved 1t would

know that war was coming, wouldn't they, and would have time

theh to desatroy their codes?

Captain Safford: Not necessarlily.

Mr. Murphy: But code destruction 18 pretiy sirong

evidence of war, isn't 1t?

Ceptain Safford: It 1s a very strong way of hinting
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that war was about to break,

Mr. Murphy: And Admirul Kjomel got the hint that you

prepared, didn't he? He received that dispatch; he sald he

did.

Gptain Safford: Admiral Klmmel got that hin%,

—
———

| My, Murphy: That is all.

Senator Ferguson: Mr., Chalrman.

The Chairman: Senator Ferguson.

— A —— W —

gdenator Ferguson: Csptain, you wrote a letter on tho

22nd of Dege~ber 1943 to Kramer, dld you not?

ptain Safford: Yes, 8ir,

| Senator Ferguson: And you used some code in 1%. You

used initiasle and things as a code?

i Captain Safford: That wae merely to disguise ldentities.
t

I Senator Ferguson: Yes. And Captaln Kramer renlied in

. code?

Captein Safford: IHe replied going even more 8o, because

— . ——
—_—

- o — e — — —_ — -

he ref-rred to the numbered parugraphs, and 8o forth, in the

firet letter.

— —
- -

Senator Ferguson; Now, what difference would 1t meke,

.8 Senator Lucas was trying to bring out, whether the answer

was in cods, whether he answered your next letter in code or

' not? He had alre:dy answered your letier in code.

Captain Sufford: Ne had already unswered that, Ir
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Kramer would have anaswered, the reply would have meant noth-
ing to anybody.

Senator Ferguson: Pardon me?

G;ptain S afford: If Kramer had answered my seoond let-~
ter and if 1t h:d gone astray, the answer 114 have meant

nothing to anybody because 1t wus all in oode.
gmnator Ferguson: Yes., And there was the firat letter
that he anawered, he answered that in code?

Captain Safford: Krumer's answer to that would have

meant nothing to anybody.

Senator Ferguson: So that if they are both in code 1t
would have made no differencef

Captain Safford: That 1s correot.

Senator Ferguson: Now, what regulation did you have 1ln
the Navy that you ocould not write a letter from one man %o

another in the Navy in code?

Captain Safford: There 18 no regulsation as to that, sir,

Senator Ferguson: “hat was Senator Lucas talking about
| with you abrut 1t belng a orime for you to write these let-

|

ters?

Captain Safford: I 4id not know of any specif io regula-
tion against it but I 4id nol want to enter any ocategorisal

denials on something that I mizsht be found wroeng on.

Senator Ferguson: Well, you don't know that?




D QO NOLDNIHSYM Tivd § CLUYMN

&t

U

18

(9

=)

|
{

i

Witness Safford

Captain Safford; 1

lated.

Senator Ferguson:

10,395
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den't know of anything that I vio-

But 4t would not make any difference

whether he wrote to anybody in code or one or both of them 1n

code; I don't know of any law or regulation that says you oan

do ‘it onne.

Captain Safford: No, 8lr,

Senator Ferguson:

Ig that true?

Captain Safford: That 1s true.

Senator Ferguson:

Now, did you get instruocticns frem --

I will read you this from your answer. Thls 18 on page 1002 5

of the transoript:

“captain Safford: That may have been an interpre-

«ation whioh I received in writing from Commander Baecher,

who 1s here -- or through Commander Baecher. It was not

his signature."

Did you get 1nstrubtiona a8 to what you should testify

to here, that is, regulating your testimony?

Captain Safford: Yes, 8ir, I 414,

Cenator Ferguson:
Captain Safford:
Senator Ferguson:

oan 26t it in evidenoce?

Captain Safford:

Do you have 1it?
I believe I have. I will look.

Well, will you get it so that we

If T haven't 1t here I can get it

)?
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during the noon hour, ﬁ

Senator Ferguson: Well, will you bring 1t in at 1:50 4
then?
Captain Su«fford: Yes, 8lr,

Senator Ferguson: Now, I want to ask you another ques-

dode message received on the 4th, - as you say the Ord or the

in the prrper form?
Captaip Sofford:  Ne, sir, nobody questicned 1%,

genator Ferzuson: Well, do you know why they would not

keep what yecu saw even though 1t oume 1ln only repeated once ;3

or twioe and was not in exuot regulation? -
‘Captaln garford: No receon at all. _They relied upon my

profess ional experience and juigment and upon K amer's pro-

fessional experience and judzment and if they had had any

doubts they would have requested verificaticn on the spot. 4

| genator lerzuson: Now, did anyone ever question that what

you saw was not in correct ocompliance with these two previous
Emeaaagea? |
Captein S afford: Never,

Mr, Murphy: May Ihave that least quesatlon and answe~ readr?

(Record reed.)

Captain S afford: May I say that -- may I chanze that? 5
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Not prior to this inveatl ratlion.

Mr. Murphy: Now, will the gentleman yleld?

Senator Ferguson: Juat one moment.

Mr. Murphy: This is extremely important.

Jenator Ferguson: Now, do you understand my Question?

Captain &afford: Please ask 1t agaln then.

Senator Ferguson: All right, I will put it in another
form.

Did anyone question the fuoct that what you were talking
about as an lmplementing meeaage,.that it wa8 only repeated
once and it was not at the end or that it d4id not ocmply with
the previous message that had been sent out glving these code
words? |

Captain Safford: Not prior to this investigetlon.

Senater Ferguson: Now, when you tulk abeout "thie inves-
tization" you mean this Congressional investization?

Captain Safford: This Congressional 1nvestigatlon.berore
wvhioh I now appear as a witness.

Jenctor Ferguson: All rizht. Now, is it true that the
questionable or the doubtful messaze was the one in exhibit 1
on page 251 that some time later, in 18944, someone discovered
that there was a word left ocut of that messaze, "Relations
between Japan aﬁd Englend are not in accordance with expec-

tationa": that the word "United States" was left out of that
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2 ||messaze in some way?

3 Captain Saffori: Yes, sir.

4 Senator Ferguson: Now, was that Question raised or aiqd
8 you ever hsar of 1t prior to 1944°¢?

a Captain Safford: No, sir,

7 Senator “erguson: Now, one more line. On this Friedman

8 messat®, this Friedman story; Did you read the Clarke revort?

0 Gptaln Safford: No, sir, I did not. I would like to
2 10 have thpot 1f 1t 18 going to be discussed,
E 5 The Chairman: Well, if we ars going to disouss 1t vary
: . g 12 || much we will have a recess.
g 13 Senator Ferguson: Well, I just wanted him to resd 1t
‘g 14 over the noon hour, I only have several questions on it,
: 15 whether or not he ever denied that someone had told him that
| 16 8LOTY .
17 | Captain Safford: I would like a chance teo fsmiliurize

18 myself with this, Senator.
19 Senator Ferguson: Pardon?

20 Captain Safford: I world like to dfer this until we

21 meet again.

; 22 Senator Ferguson: Until we meet a~ain?
)
| * 23 Captalin Safford: All right,
h 24 Senator Ferguson: All right, I have no objeoticn but I

25 don't want to keep you any longer than necessary, so will you

IllIIIlIllI-I---I—-----II-!III-lIIIl-I--I-II-I-I-IIIIIIIIIIIIIIIIIIII.
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read 1t?
Captain Safford: xea.. sir, iwill. |
The Chairman: The ccmmittee will recess until 1330.
(Whereupon, at 12:32 P.M., a recess a8 taken

until 1‘:-'50 P.M. of the same day.)
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AFTERNOON SESSION
(The hearing reconvened at 1:30 p. m.)
The Vice Chairman: The committee will please be in
order.
Senator Ferguaon'wiil resume his inquiry.
TESTIMONY OF CAPTAIN LAURANCE FRY SAFFORD
(Resumed)

Senator Ferguson: Captain Safford, were you able to

get the memorandum that was given to you by the Navy Depart-

ment?

Captain Safford: Yes, sir, I have 1t here,

Senator Ferguson: Will you let me see it, please?

Captain Safford: Yes, sir.

(A paper was handed to Senator Feréuson.)

Senator Ferguson: When was that given to you?

Captain Safford: That was glven to me in January
shortly before I appeared as a witness here.

Senator Ferguson: What was said when it was glven to
you?

Captain Safford: It was explained thet this was a
duplicate of an earlier paper vhich had been furnished me
on the 15th of December, 1945, except they were adding
excerpts on the flimsy copy from a memorandum by Admiral

Edwards concerning the fact that our testimony could not

. .,-. i-'- “‘I I. -|'—1
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cover crypt analytic successes after Pearl Harbor.

Senator Ferguaon: Do you know whether witnesses
that were not in your department were given this same
kind of a memorandum?

Captain Safford: It is my understanding that all wit-
nesses vere given the éamo sort of memorandum.

Senator Ferguson: Whether in your department or not?

Captain Safford: Yes, sir.

Senator Ferguson: That was your understanding?

Captaln Safford: That is my understanding.

Senator Ferguson: Do you know whether or not a similar
paper was issued to any Army witnesses?

Ceptain Safford: No, sir, I do not.

Senator Ferguson: Mr., Chairman, I ask that this be put
in the record at this point. It explains his testimony yes-
terday.

Mr. Murphy: ‘Wili the Senator describe what 1t is?

Senator Ferguson: Yes. The first part reads:

"Receipt of a pamphlet entitled 'Presidential Directives
for Witnesses Appearing Before the Joint Committee on the
Investigation of the Pearl Harbor Attack,' containing CNO
Memorandum Op21B/1bb Serial 226P21 dated 15 November 1945,
and CNO Memorandum Op216/Hbb Seriel 218P21 dated 5 November

1945, which quote the Presidential Memoranda dated 7 November
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1945, 9 November 1945, 23 October 1945, and 28 August
1945, is acknowledged. Also of excerpts from a:iemorandu-
of Admirel R. S, Edwards.” |

Mr.‘Richardson; Might I suggest for the recard at
this point that with the exception of a short mexorandum
from Edwards, all there is in this are the various announce-
ments made by the President with reference to witnesses,
so thet there is nothing in this qf_any.apacif;c_diroc?@qnﬁ
emanating from the Navy Department itself.

It consists of copies of directlves rocéivod from the
President which had been changed from time to time with
raference to this committee, except there is in one place
a memorandum from Edwards, in which he deduces for some
reason that witnesses shall not testify with reference to
cryptographic successes subsequent to Pearl Harbor.

Senator Ferguson: I could put those two in. I don't
care to put the last part 1n.

The Vice Chairman: Let me ingquire. Mr. Masten can
probably tell us, and I am sure the other counsel are famil-
jar with it too, --

Senator Ferguson: I don't think counsel knew of 1t
before yesterday.

The Vice Chairman: When the hearing began, Mr. Mitchell

Presented for the record 2ll of these documents, didn't he?
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Executive orders from the President, all those things?

Senator Fbrgﬁaan: Yes, but this first part is not

I willl ask the witness to read the two parts up to
the Presidential Directives. One is dated the 13 of Decem-
ber 1945, and the other is without a date.

Then we will have the complete thing in the record. I
think the record ought to show what the instructions to
the witnesses were.

The Vice Chairman: I will ask counsel to check the
reading so that if the Captain begins to read -- he 1s not
familier with our record in the beginning of this hearing --
if he starts to read something that is already in the re-
cord, why, stop him.

Senator Ferguson: I don't think these two are in the
record, ‘

The Vice Chalrman: Go ahead, Captain.

Captain Safford (Reading):

G "NAVY DEPARTMENT

Office of the Secretary
Washington, D. C.
13 December 1945
"MEMORA NDUM

To: Captain L. S, Safford, USN,

A\

;
|
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Witness Safford
"Subject: Pearl Harbor Congressional Investigation.

"Refs: (a) CNO Memorandum Op21B/1bb Serial 226P21
dated 15 November 1945,
(b) CNO Memorandum Op216/Hbb Serial 218P21
dated November 6 1945,
"Encls: (A) Copy of Reference (a).
(B) Copy of Reference (b).
(C) Copy of excerpt of Memo of Admiral Edwards.
"y . Admirel Coleclough wents to be sure that each wiltness,
and each prospective witness, before the Jolnt Congressional
Committee investigating the Pearl Harbor Attack, has a copy
of the Preaidentiglgnirectivea concerning testimony before

the Committee.

"s. In order to comply with Admiral Colclough’s desire,

there is enclosed herewith for your retention a pamphlet

entitled "Presidential Directives for Witnesses Before the
Joint Committee on the Investigation of ths Pearl Harbor
Attack", containing References (a) and (b), which quote the
Presidentiel Memoranda dated 7 November 1945, 9 November 1945,
23 October 1945, and 28 August 1945, and alse of excerpts
from a memorandum of Admirsl R. S. Edwards.

"3, Please acknowledge receipt of this pamphlet, using the

attached form, and return the recelpt to Room 1083A in the

enclosed envelope.



p Witness Safford

hé /s/ John Ford Baecher

® I Lieut. Comdr., USNR."

The Vice Chairman: Does that complete the reading?

Captain Safford: That completes the reading of the

.1 . original directive.
-E ! i Senator Ferguson: Now, attached is a memorandum.
’ I It wentions Admiral Edwards memorandum, does it not?
| 3 Captain Safford: That is correct, sir.
- o | Senator Ferguson: Will you read that memorandum?
% > Captain Safford (reading):
3 > 5',5 » "Excerpt from Memorandum of Admiral R. S. Edwards:
; o ‘ "Subject: Presidential Security Directive Regarding
g " Cryptanalytic discussions.
2 < "1e o« s o &« & The Presidential Security Directive . . .
& prohibits release to the public of information regarding
X any specific results or degree of su cess attained by
i any cryptanalytic unit.
o "2. The President modified his original directive to
N allow any witness to testify and give information
. - regarding cryptanalytic activities which had to do
o II with the investigation of the Pearl Harbor Incident.
. This specific exception to his original security direc-
" tive did not, however, authorize witnesses to intro-
: 25




Witness Safford

duce discussions of cryptanalytic succesees, sub-
sequent to Pearl Harbor."
The Vice Chairman: Does that complete the reading

of 1it?

Captain Safford: That completes the reading.
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| Witness Safford Questions by: Senator Ferguson

The Chairman: Permit the Chair to ask you at this
point, Captain, if in your testimony you have revealed any-
thing with respect to the crypt analytical successes since
roarl Harbor?

Captain Safford: Only in the one case where 1 pointed

~inis directive out to the committee and the Chairman decided
that what I had to testify to would not be in violation of
| the Presidential directive and I said in view of his Iin-

struction I would continue my testimony.

The Vice Chairman: And otherwise you have complied
with those instructions?

Captain Safford: Otherwise I have complied with these
‘nstructions implicitly.

The Vice Chairman: Thank you.

Senator Ferguson: Who is Admiral R. S. Edwards?

Captain Safford: He was the Deputy Chief of Staff at
the time that Admiral King was -- Admiral Edwards was Chlef
of Staff at the time Admiral King was known as Commander in

Chilef U.S. Fleet and Chief of Naval Operations. I cannot

raecall immediately what Admiral Edwards' present capacity is.
Senator Ferguson: Is that signed by Admiral Edwards?
Captain Safford: There is no signature on this paper.

Senator Ferguson: There is no signature?

Captein Safford: No, sir. The only signature I had to
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Witness Safford Questions by: Senator Ferguson

go on i1s that of John Ford Baecher, Lieutenant Commander,
U.S.N.R.

Senator Ferguson;.- You have stated that except in one
case you have tried to live up to that restriction?

Captain Safford: I did, sir.

Senator Ferguson: Were there any other restrictions
issued prior to thiia in any other hearings on your testimony?

Captain Safford: No, sir.

Senator Ferguson: This was the only memorandum that
you ever had, or the only restriction that was ever placed
apon you?

Captain Safford: That 1s correct, sir.

Senator Ferguson: Did the various parties to these
hearings to your knowledge have lawyers representing them,
some in the Navy and some outside of the Navy?

Captain Safford: Only in the case of the Navy Court
of Inquiry in 1944,

Senator Ferguson: And do you know of fou.r own knowledge

that the lawyers were privileged to papers and so forth, and

| “he kmowledge that you had, was that the purpeose of having

lawyers?
Captain SBafford: They were at that investigation.

cenator Ferguson; In the Pearl Harbor Navy Inquiry?

Captain Safford: In the Navy Pearl Harbor Inquiry which
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liutne:m Safford Questions by: Senator Ferguson |
|| Admiral Murfin was the senior member of or president.
2 |

» Senator Ferguson: Now, I asked you to read the Clark
|

Report insofar as it related to the Friedman statement. 1
_juat vant to get this clear on the record.

As T understand you claim that this statement was a
hearsay statement, you knew 1t was a hearsay statement?

Captain Safford: Yes, 8ir.

Senator Fergimon: And it was more than one removed

5 hearsay statement?

10
Captain Safford: Yes, sir.

11
Senator Ferguson: Now, in that Clark Report does Friedman

12
deny that he repeated part of this to you?

13
Captain Safford: In the Clark Investigation Mr. Friedman

14

4 acknowledged this conversation with me and stated far more

15

aQ ACTOMIHEAW . JUAS 4 JRAW

detail than I had ever given Admiral Hewitt.

-
—

16
Senator Ferguson: Now, you say that in his testimony

o
he is more in detail than what he told you?

18
(3) Captain Safford: Yes, sir.

19
Senator Ferguson: Did he state to you'where he got

20
the story?

21
, l Captain Safford: He stated that he got the story from

22 .
| Colonel Sadtler.

23
Senator Ferguson: Did he tell you that?

24

Captain Safford: He told me that.
25 |
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_iﬂtnesa Safford Questiions by: Senator Ferguson

Senator Ferguson: So that he related where the hearsay

came from?

Captain Safford: Yes, sir, he did.
Senator Ferguson: Did he trace it back any further

than Sadtler?

Captain Safford: No, sir, Sadtler was as far as I knew
anything about. |

Senator Ferguson: Do you know whether or not Friedman
testified before the Hewitti Investigat;l.on somewhat the same
|l as he did before the Clark Investigation?

Captain Safford: I know that Friedman was called
bescause he came out of Admiral Hewitt's office just as 1
was going in on a recall. I have read his testimony subse-

quently in the past two months and he told Admiral Hewitt
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Senator Ferguson: Not as much a&s ne did Clark?

Captain Safford: Nowhere near as muicn a8 he told
Colonel Clark.

Senator Ferguson: I assume that the Clark and Hewitt

Reports are going into evidence S0 1 am not going to ask

you to read this report. I merely wanted to know whether
or not the fact was in there that he had repeated it and
didn't deny that he had told you part of that story.

Ceptain Safford: He admitted telling me the story.




| Witness Safford Questions by: Senator Ferguson

| Senator Ferguson: When you read over that did it cause

| you to want to change your testimony in any way apout this

1

Friedman case, about the disappearance of the winds code and
the implementing message?

Captain Safford: I consider that the information which
i have read this noon in the Clark Report stroagly supports

my statements in regard to the disappearance of officlal
I

documents pertaining to the winds code and the winds imple-
menting message.

Mr. Murphy: Will the Senator yield?

Senator Ferguson: Yes.

ir. Murphy: Inasmuch as the witness has been asked
| and has pgiven conclusions from certain words which appear

before him which are not made known to the publiic, I ask
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unanimous consent now that the Clark Report be made a& matter

-
ot

of record at this point.

Senator Ferguson: I have no objection. I just wanted
to save time. I would be glad to have him read now what

he says here.

Mr. Richardson: Mr. Chairmen, I understood that all

|~ of these reports commencing with the Roberis Report are to
| be developed in your hearing. There would be no need ror
any expeditious action with reference to the Claxk Report.

The Vice Cheirman: That i1s what I would think.
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Witness Safford Questions by: Senator Ferguson
Mr. Murphy: Instead of spreading it in the record 1
ask that it be made an exhibit and made available as soon
as possible so that the papers can have tﬁe benefit of what
is in the Clark Report.
Senator Ferguson: I have no objection to that.

The Vice Chairmen: Does counsel have any comment on

that request?
Mr. Richardson: No. 1f the committee thinks that

| these copies should be made someone else will have to make

them so I have no reluctance with reflerence to 1it.

The Vice Chairman: Without objection the request will

be granted.

Mr. Richardson: It will all be printed 1n a very

| short time and then be issued to The papers, but as Congressman
Murphy now suggests if it could be made an exhibit expeditiously
and go to the press now it might get to tho press when the
subject is & 1little hotter than it would be later.

fhe Vice Chairman: Without objectlion the request 1s

grantied .

Yenator Ferguson: I think under Those ¢ircumstances

that the testimony of Friedman in the Hewltt Report should

|

be made an exhibit and released at the same time.

The Vice Chairman: Is there objection? The Chair hears

none .

The Chair would 1ike to know the numbers to be given the
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Witness Safford Questions by: Senator Ferguson
Mr. Murphy

| two exhibits.

Senator Ferguson: All of the Friedman testimony will

be made an exhibit out of the Hewitt Report.
1t 18 understood, Captain, that you were only testifying
from hearsay, so that there can'‘t be any mistake about this?
Captain Safford: Yes, sir; that was thoroughly understood.
The Vice Chairman: Just a moment, Senmator. I thought
ve should have the numbers of these two exhibiis.
Mr. Richardson: The next exiipit number would be 143.
The Vice Chairmen: 143, for the first of the two
exhibifa here offered?
Mr. Richardson: Yes. Then you can make the Hewitt
copy 1l43-A.

Senator Ferguson: Yes; that is better.
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The Vice Chairmen: Without objection that will pe done .

-
—

(Exhibit No. 143 reserved for the Clark Report; Exhibit
No. 143-A reserved for the Hewitt Report.)
The Viece Chairman: All right, Senator, you nay proceed .

Senator Ferguson: That 1s all I have.

Mr. Murphy: DlMr. Chairman --
TPhe Vice Chalrman: Mr. Murphy.
Mr. Murphy: Captain, over the noon nour you nad &

conversation with Lieutenant Bryant, did you not?

Captain Safford: Yes, 81ir.
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

Mr. Murphy: I asked you to prodﬁoe the letters which
you had written to Lieutenant Bryant and his answers thereto,
and did 1 understand you to say that you destroyed his
answers?

Ceptain Sarford: I have nol got them. I destroyed
them when they came in and I found out that he couldn't re-
member anything which would help me.

Mr. Murphy: Which would help you?

Captain Safford: I mean throw light on the subject.

Mpr. Murphy: Throw light on the subject?

Captain Safford: Yes, 81ir.

Mr. Murphy: Do you feel that the reply of Lieutenant
Bryant to you did not throw cons 1derable light on the subject
of the truth as to whether or not thore was & vinds :Lntei-cept?

Captain Safford: I think it indicated confusion in his
mind and I let it go at that. '

Mr. Murphy: At any rate, you destroyed his answer?

Gapté.in gafford: I destroyed his answer.

Mr. Murphy: I now show you two letters. I show you

| first the letter dated September 10, 1945 purporting to be

signed by L. F. Safford. I8 thet your signature?
Captain Safford: That 18 my signature and I sent this
letter.

lir. Murphy: Now, there 1s an envelope there attached to
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

the letter and I ask whether or not your signature appears

on the envelope.

Captain Safford: My signature appears on the envelope.

Mr. Murphy: I ask you to examine the answer of Lieutenant
I Bryant and ask whether or not that is the answer you re-

ceived to your first inquiry or your first letter?

Captain Sarfford; It wvas.

Mr. Murphy: I now show you a letter dated September

14, 1945 purporting to be signed by L. F. Safford, and ask

you if' that 1s your signature.
Captain Safford: I wrote tﬁe letter and signed it.
Mr. Murphy: I show you in additlon thereto & paper
attached thereto and ask you if that is the answer you

received from Lieutenant Bryant?

Captain Safford: That is correct.

‘Mr. Murphy: I now show you an envelope bearing the

name L. F. Safford on the front and ask you if this 1is
the envelope in wnich you sent the letter?
Captain Safford: That 1s the envelope.
The Vice Chairman: Just a moment. Counsel has called

| attention to the fact with respect to those two exhiplts

that the committee only has one copy of one of those records

and two copies of the other record. Obviously the commlttee

will have to continue to use those coples during the further




Witness Sarford Questions by: Mr. Murphy

hearings here. 30 without objection the Chair will hold

that these exhibits made available when released by counsel..

Is there objection? The Chair hears none. So ordered.

Mr. Murphy: Captain, I would like to read for you and
into the record your first letter to Lieutenant Bryant, and
in order to identify Lieutenant Bryant his name was Chief
Ship's Clerk Harold L. Bryant, U.S.N., Naval Auxiliary Air
Station, Chincoteague, Virginia, was it not?

Captain Safford: That is correct.

Mr. Murphy: And he in December of 1941 was the stenographer
or typist for Captain Kramer, was he not?

Captain Safford: Yes, sir.

Mr. Murphy: And he is the one whose duty it was to

type the papers which were presented to Captain Kramer; is
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that right?

-
-

J
Captain Safford: 7Yes, sir, he did.

Mr. Murphy: Now, then, on September 10, 1945 you wrote
on stationery carrying the letterhead of the Navy Department,

Office of the Chief of Naval Operations, Washingion-25, D. C.:

"My dear Bryant:
"Now that the war is over and the reports or the Pearl
Harbor Investigations have been made public, I feel free

to write to you concerning events in early December, 1941.

"Do you recall the 'winds message'!, or do these words
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mean anything to you? According to my memory, it was inter-
| cepted during the night of 3-4 December 1941, and sent in

by teletype.

"(1) Did you type its translation for Commander Kramer?

"(2) Or did you see this message?
"(3) Or did Commander Kramer tell you about it?
"(4) Do you recall what it said or what it meant?

"(5) Can you throw any light on the subsequent disposi-

of" this message?

"(6) Have you any other pertinent information?

"I appreciatie that nearly fc;ur years have elapsed since
the event in question and that only unusual circumstances
would make you remember it ali this time. So I will not
be too disappointed if your memory is a complete biank.
However, tche mrornﬁtion is very important to me, personally,
and I would eppreciate an immediate reply. It goes without
| saying that this inquiry must be regarded as secret.

' "Thanking you in advance for the favoir requested,
“Sincerely,
"L. F. Safford."
And then typed, "L. F. Safford”, the first one being

in ink written by you, Captain, "U.S.N."
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witness gsafford Questions by: Mr. nnrphr.

The Chairman: What was the date of that letter?

My. Murphy: September 10, 1945.

Under date of September 12, 1945:

"Dear Captain Safford:

"T have just received your letter of 10 September
1945, and I will reply to the guestions you asked as well
as T can with due regard to the necessity for secrecy.

"T do recall the message you mentioned.

"Your other questions I will answer by the numbers
you assigned them --

"). I probably did."
Senator Ferguson: I didn't get that.
Mr. Murphy: I will read the question and answer.

Your question was:
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"(1) Did you type its translation for Commander?"

And the answer 1s:

"1, I probably did.”
"(p) Or did you see this message?"
Answer to No. 2.:

5{2) 1 4a14."

"(3) Or did Commander Kramer tell you about 152"

- Answer to No. 3:
"(3) I probably saw it before he did."

Question 4:
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Answer to No. 4:

it meant."

Question No. 5

tion of this message?”

Answver:

Question 6:

Ansver:

e

Paragraph :

me with considerable force.
"Respectfully yours,

"Harold L. Bryant,

10,419

Questions by: lMr. Murphy

"(4) Do you recall what it said or what 1t meant?"”

"(4) I believe I have an idea of what it said, al-

though at the time it was a matter of cohjooturo as to what

"(5) Can you throw any light on the subsequent disposi-

"(5) It was, I believe, filed in its proper place.’

"(6) Have you any other pertinent information?"

"(6) None regarding this particular message."

"Although, as you say, nearly four years have elapsed,

T am still unsble to forget many of the events in GZ and at

times the events of the week preceding are brought back to

"Ghief, Ships Clerk, U. S. N."

Then thers folloved your letter of September 14, 1945:
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Witness Safford Questions by: Mr. Murphy

"NAVY DEPARTMENT
"office of the Chief of Naval Operations
Washington, 25 D. C.
"Dear Bryant:

"mhis will acknowledge receipt of your letter of 12
September, and thank you for your very prompt reply.

"There is just one thing more I would like from you
at the present time.

"Please send me from memory what this 'winds message’
said or the significant words in it. Also give me as good
s, description as you can in regard to length, language
used, whether in Kana, International Morse, or voice,
and any further particulars which would help identify
this message. Also station at which intercepted if you
mow of have any idea, time 1t vas intercepted, time and
daﬁe 1t was received in 0p-20-G, what officer was on
watch.

"T do not went to influence your answer 1n any way
or to attempt to prompt your memory, OX to suggest the
probable contents of thls message to you, and therefore
will not give you any further description.

"mphe fact thet you state that you probably saw this
message before Commander Kramer, led me to believe that you

knovw more about this message than I had realized., I cer-
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witness safford Questions by: Mr. Murphy

tainly appreciate the information that you have givqn'ie
and you cannot realize how important it is to many of us.

"Sincerely,

",. F. Safford --"

In ink, and typed:

".. F. Safford,

"Captain, U. S, N."

I now read the answer of Lieutenant Bryant dated

September 16, 1945;
"My dear Sefford:

"T have just received your letter of 14 September.

"Perhaps I have given.you the wrong impression regard-
ing this particuler message. Frankly, I had not given it
a thought until I received your first letter. When I sald
I probebly saw it before Commander Kramer did, that state-
ment would apply equally to any messages WwWe recelved,
simply because the channels through which they passed made
it so. That i1s, they passed through me for typing and
thence to him for evaluation and distribution.

"T hesitate to elaborate on these matters because I
am not unmindful of the obligations placed on me by my
associetion with the unit, and I do not know to what extent
the security hes been relaxed.

"I do not knovw any of the details of the message you
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Witness Sefford Questions by: Mr. Murphy
mention as to length, language, code, method of trans- -
mision, origin, or date. It was interpreted at the time,
as I recall it, to provide code words for movements in
corce in certain directions and significantly for us,
towards Malaya and the Dutch Indies. If there was any
other direction indicated, we missed 1it.

"I I can be of any further service in this or any
other matter, please 6;11 on ms.

"Wery respectfully,
"Hareld L. Bryant
"Chief Ship's Clerk, U.S.N."

Now, as I understand it, Captain, when you got this
letter from the person who sald he had fyped papers for
GuptainﬂKramar, and when he said if there was any other
direction indicated, "we missed it," having having that
paper from the typist you destroyed the answer, did you?

Gaptain.&afford: I destroyed the papers subsequently.

Mr. Murphy: I have no other questlons.

The Chairman: Are there any further questions?

Mr. Keefe: Mr. Chairman, I would like to ask one or
two further questions. -

Captain Safford, I gather that there either was or

~here was not a winds execute message received on or about

the 4th day of December?
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Witness Sefford Questions by: Mr. Keefe
Captain.éafrordz Yes, sir.
Mr. Keefe: Youmsy there was?
Captain Sefford: Yes, sir, I say there ﬁaa.
Mr. Keefe: Others claim there was not.
Captain Safford: Yes, sir,
Mr. Keefe: The letters Jjust rgad'would indicate that
there was some kind of a message received that day?
Ceptain Safford: Yes, sir.

Mr., Keefe: So far as the records in the Navy Depart-
ment are concerned, all the messages of that character are
absent, are they not?

Captain Safford: That is absolutely correct.

Mr. Keefe: There isn't any message in the flles
showing any type of code words, is there?

Captain Safford: No, sir.

Mr. Keefe: Whether the code words were in the mlddle

_or at the end, or whether repeated two or three times or

not, there is no message of any kind or charaoﬁer involving
those code words recelved on the 4th that you have been
able to find?

Captain Safford: No meaaago‘whataoever, sir.

Mr. Keefe: So we are face to face with the determina-
tion of the question as to whether or not there was a message

of some kind that was intercepted and delivered to you

by Erarer that nizht?
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Witness Safford Questions by: Mr. Keefe

Captein Safford: Yes, sir.

Mr. Keefegs If there was any kind of a message of any
kind or character, regardless of what was 1n 1%, that mes-
sage should be in the file, shouldn't 1t?

Captain Safford: Yes, sir.

Mr. Keefe: And it is not there in the files?

Captain Sefford: Very definitely not.

Mr. Keefe: Did you ever have a conversatlon with
Admiral Hert about the winds message?

Ceptain Safford: I had a very long conversation with
Admiral Hart off the record before I gave my Sworn testi-
mony, because in the sworn testimony he wanted to keep the
record just as short as he possibly could and avoid any re-
ferences to our sources of information, because he hoped
that he could avoid all the extra-security precautions in
his report which had to be taken in some of the later re-
poris.

After this long off-the-record conversation, he gave
pe a 1ist of questions he was going to ask, alloved me
about a week to prepare the answvers for them, taking great
sare not to make frequent references to sources of material,
he said all he wanted to know was what we knew and the

date, and Admiral Hart himself having had access to all

this intercepted top secret magic informetion when Commander
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in Chief of the Asiatic Fleet during this period, he knew

exactly what I was talking about and where my information

wvas coming from.

After I had prepared by paper, I went back to his

office under the date set. He read the questions to me,

and I read the answers from my prepared paper, which was

turned over to him for use in verifying my testimony.

Later I was permitted to rsturn to his office and
verify my testimony, all of which shows in the record of
the proceedings of the Hart Investigation.

Mr. Keefe: Well, I have, some place in my mind, in

3
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<
=
g

connection with this testimony that there was some conver-
sation between you and Admiral Hart with reference to the

winds éxocute message, and that in connection with that

8 .AOTOMIHZAW

testimony Admiral Hart mede certaln statements to you.

-
-

The reason I have gone into it is because the Senator
from Maine wanted to inquire about 1t, and I didn't know
whether he would get here. I see he is here now.

Let me finish ome or two questions and then you can

go into that Hart situation, Senator.

I will withdraw the laest question that I asked of the
witness. Let the Senator from Maine inquire with reference
to 1t.

Now, you have been shown or read or there has been
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read into the record by the gentleman from Pennsylvania,

Mr. Murphy, two letters written by you to Chief Ship's
Clerk Harold L. Bryant, and Bryant's answers thereto.

Capté.in Safford: Yes, sir.

Mr. Keefe: Now, these letters were written in Septem-
ber 19457

Captain Safford: Yes, sir.

Mr. Keefe: That was after you had testiflied before
the Naval Court of Inquiry?

Captain Safford: After I had testified.

Mpr. Keefe: After you had testified before the Hewitt
Board?

Captain Safford: Yes, sir.

Mpr. Keefe: And was it after you had testified before
Hart?

Captain Safford: Yes, slr, and after I had testified
before the Army Board also.

My, Keefe: So you had already given your testimony
hefore all of these courts of inguiry and it expressed
your knowledge as to what you knew about this winds execute |
before you even wrote these letters to Mr., Bryant?

Captain Safford: Yes, slir.

Mr. Keefe: That 1s ali.

The Chairmen: Might I ask you this question:
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Did that letter, the first letter you wrote to Mr.
Bryant, have any relationship to the passage of the Joint
Resolution under which this committee is holding this in
quire, that Joint Resolution having been passed on the
6th of ®ptember, and your first letter being dated the
10th?

Captain Safford: I believe that it did, sir. That
and V-J Day. I had not attempted to conmunicate'with'
Bryant before V-J Day, but I think it waﬁ'thht1rolétisn-
ship that prompted it.

The Chairman: You took it for granted that, this
resolution having been pessed, you would be called upon
20 testify ;gain?

Captain Safford: Yes, sir,

The Chairmen: I see.

Captain Sefford: In view of my previous testimony.

The Chairman: And you we re seeking corroboration
from Mr. Bryant of your viewpoint?

Captain Safford: Or get what information he could
throw on the subject.

The Chairman: But you had in your mind the possibllity
of corroboration on his part? ,

Captain Safford: I expected that anybody wvho could

remember the incident would corroborate me.
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Senator Brawster

The Chairman: I understand, but I am talking about

| these letters; not somebody else.

Captain Safford: Yes, sir.

The cm:lrmé.n: Ia+ your answer to that question ;'yes"?

Captain Safford: Yes, sir.

The Chairman: All right.

Senator Brewster.

Senator Brewster: Captain, I want to speak about this
Hart incident, which has come to my attention, and in that
connection will read the testimony which you gave before the
| Army Board at pages 172, 173 and 174:

"Captain Safford. There is a possibility that the
original distribution copy of that message is in existence
| in the Navy Department in the hands or in the safe of some
| nigh off'icial, probably the Vice Chief of Naval Operations
| ¥ 1t 1s in existence, possibly the Secretary of the Navy.
| Admiral Hart made a statement to me which implied that he
had sighted it and that I was not justified 1n the statemsnt
that all coples of the 'winds' message had been destroyed,

or all the Navy Department copies had been destroyed.

"Major Clausen: 1In connection with the answer that you
Just gave to General Russell you stated that Admiral Hart

informed you he had cited a distribution 1ist. Do you

recall that?
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3 "Ceptain Safford: No, sir. That he had sighted the

b - actual ‘'winds' message.
3 |

"Major Clausen: That he had cited the message in a

written report that he rendered?-

“Captain Safford: No, sir. He said to me, 'I have

Just come from the front office, and I have seen your "winds"
7
I message. Now, don’t make statements that you canit ver:l.fy '

: | This 1s of the t:l.me I came in to verify my testimony, so I

0
] l

withdrew from my testimony any statement to the effect relative

10
|| then to other copies having been destroyed, because I didn't
11

know where I stood then."
12

That 1s the end of the quotation of the testimony.
13

Now, do you recall the statement of Admiral Hart to you?
e i

Captain Safford: Yes, sir,.
15

O ACTOWMIHZAW JUA9 8 JRAAW

Senator Brewster: That is substantially correct, as
16 .

you testified?
17

| Captain Safford: It is substantially correct.
18

Senator Brewster: And that was at the time you were
19

|| 80ing to verify your testimony before Admiral Hart when

: he cautioned you 1;0 be careful about any statement that the
w ll winds message had been destiroyed because you understood him
o 4 to say he had seen a copy just before that?
- = Captain Safrford: Yes, sir, immediately before that.

25

I Jenator Brewster: That is all.
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The Chairman: Any further questions?

Captain, 1 suppose it might be said that the committee
has kept you much longer than it anticipated, and I suppose
mich longer than you ha.d anticipated. We appreciate your
patience and your vill:l.ngmsa to come and help as best you

| san to clear up this whole problem.

You are now excused.
Captain Safford: Thank you, Mr. Chairman.

(Witness excused)

Mr. Richardson: Mr. Chairman, I would like to present
Captain Kramer.
The Chairman: Captain Kramer, come around, please.
TESTIMONY OF CAPTAIN ALWIN DALTON EKRAMER,
UNITED STATES NAVY
(Captain Kremer wes duly sworn by the Chairman.)
The Chairman: Counsel will proceed.
Mr. Richardson: If the Chair permits 1 shall follow
the same course of conduct with Captain Kramer that I did

with Captain Safford because Captain Kramerfs testimony,

vith reference to the asserted winds execuie message which

has been recently discussed with Captain Safford.

1ike that of Captain Safford, applies to two main evidentiary
| issues in this hearing, first with reference to the 14-part

| message, with which he was Intimately connected, and second
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Captain, will you give your name in full to the reporter?

Captain Kramer:; Captain Alwin Dalton Kramer, U. S.

Navy.

Mr. Richardson: How old are you?

Captain Kramer: I was born 5 September 1903.

Mr. Richardson: How long have you been in the Navy?

Captain Kramer: I entered the Naval Academy in June of

| 1921; graduated in June 1025.

Mr. Richardson: Would you detall 1n a generai way what

| your assignments in the Navy have been from then until now?
Ceptain Kramer: On graduation I was ordered to the

U. 5. Naval Rifle Team Training in Annapolis, Maryland, an

organization which is primarily & small arms school for the

Navy. Thls training culminates in matches winich ;rero held

in those days annually at Camp Perry, Ohio, in which the

U.S5. Navy entered a team. T was similarly detailed to that

team in 1929, 1930 and 1931, as a firing member of the U.S,

Navy teamn.

After completion of that summeris training in 1925 I

lthe end of 1946. My next assignment --
Mr. Keefe: 19469

Captain Kramer: 1926, T am sorry.

My'nex:t assignment was the U.S.S, ROCHESTER which T




10,432

Witness Kramer Questions by: Mr. Richardson

joined in the early spring of 1927 and remained aboard

|| her operating in Central American waters, Pansma Canal Zone,

in both the Atlantic and Caribbean, uniil June of 1929.

At that time I was again ordered to the Rifle Team on

completion of which assignment I was ordered to the U.5.3.

DETROIT, a light cruiser. I joined the DHI'ROIT in the fall

of 1929, remained assigned to her as Spot One and Gunnery

Duties until June of 1931, witn a short period, four months

period in the summer of 1930 detached on temporary duty to
10

the Rifle Team.
11

On completion of the Rifle Team assignment in i931 I

12

vas ordered to Tokyo, Japan as a language of'i'icer, where I
13

remained until the fall of 193%.
14

On returning to this country after leave I reported to

= .0 MAMOTIOVIHZAW _JUAS & ORAW

| the Office of Chief of Naval Operations Far East Section of
10

|| the Division of Naval Intelligence through the spring of
17

| 1935 after which I was ordered to destroyers in the Paclfic,
? operating chiefiy in San Diego in 1936 and then for the
- subsequent two years in Hawaiian waters out of Pearl Harbor.
2 . In June of 1938 I was ordered to the Navy Department,

21 .
. I Washington, and assigned to the Far East Dection of tThe

223
| Division of Intelligence. For the next approximate year and
23
a half I had the Japanese desk in the Far East Section of
24 |

| the Division of liaval Intelligence. Part of that time I
25
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was assigned to the Communications Security Group under
then Commander Safford.

In June of 1940 I was assigned to that section of
Commander Safford’s office on & full-time basis and remained
on that duty until June of 1943,

I vas the ordered to COM-14, the Joint Intelligence
Center at Pearl Harbor, as an activity operationally under
Admiral Nimitz, Cincpac.

I remained attaclied thereto through the fall of 1943
with the exception of one month temporary duty in the South
Pacific.

In Janey 1944 I was qrdered to the South Pacific and
joined Admiral Halsey's statff. I remained there until
Admiral Halsey's detachment in the middle of June 1944 and
continued attached to the South Pacific Force and area through
the summer of 1944, at the end of which I again was ordered
north to the Hawaiian Islands.

My transfer at that time, I learned on arrival in
tlawall, was for the purpose of testifying before the Naval
Court of Inguiry then meeting at Pearl Harbor. I remsined
there attached to the Jolnt Intelligence Center at Pearl
Harbor until ordered to the United States early last year.

Since the spring of 1945 1 have been attached to the

Division of Intelligence of the 0ffice of the Chief of Naval
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1 : b

Operations, until I was transferred, detached, rather, !

2 .

L} | temporarily to the hospital for treatment, or observation !
3 -

initially In August and treatment from September. I am

stlll attached by permanent Bureau ol Fersonnel Orders to
Naval Operations temporarily detached to the Naval Hospltal

undergoing treatment.

Shefner ' *
follows 8 i

2:30
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:?:fmr Witneas Kramer Questions by: Mr. Rich:rdson
- LaChar !
”1‘ 2 Mr. Richardson: Cantaln, you are a married man?
. 3 Captain Kramer: Yes, sir.
4 Mr. Richardson: From what state were jycu appcinted?
i 3 Captain Kramer: Massachusetts.
8 ir. Richardson: What family have y cu?
7 Captain Kramer: I have a wife and two children, boys.
8 Mr. Richardson: Do you speak Japanese?
8 Captaln Kramer: I do, 8ir,
t ¢ 10 Mr. Richardscen: Fluently?
% ,. ? i1 Captain Kramer: I will leagve that to my betters to judge.
- . ,E 12 Mr. Richardscon: Were you supposed to be a fluent Japan-
| ; 13 ese lingulst?
3 14 Captain Kramer: I presume I was supposed to be.
t 15 Mr. Richardson: What were your duties, Captaln, during’

16 the months of November and December 1941 in a detaliled way, if
17 you will desoribe them to us?
18 Captain Kramer: I was in charze of a seotlon in the
19 Divigion of Naval Communications which was a subsectlon under
20 then Commander Safford, known as OP-20-GZ, OP-20 being the

. 21 de siznation of the then Commander Safford, known as the Com-
22 munications Securlity Group.

23 GZ was the subseotion concerned with the translation of
24 jeaypted oiphers and the recovery of Japanese codes., My per-

25 menent agsignment was to the Far East seoticn of the Division

——

[
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of Naval Intelligence., My status was a loan status to OP=-20=-
GZ.

As a subordinats of the Dirsesotor of Naval Intelligence
I was given the further duty of disseminating at the direo-
tion of the Director of Naval Intelligence or my lmmediate
supericr, the head of the Far East sectlion, translations pro-
duced in my gectlon.

Mr, Richardson: ‘What were your oustomary office hours
at that perilcd?

Captain Kramer: That 1s a difflioult questlon to answer,
counsellor. The rezular working hours 1n these dzys was from
8 o'clook in the morning until 4:30 in the afternoon, except
Saturday, when closlng hours wevre, i belleva, at a qQuarter of
one, However, not cnly myself but tr anslators and yecmen
were all consldered on duty, espeoclally during the latter part
of 1941, on a twenty-four hour basls. There wére mmercus o0o0-
casions when we workedi until 9710 or 1l in the evening. There
are a nupber of ococasions when I was called down to the office
durinzg the course of the night and when I phoned for oertailn
translators to come down to help out,

Does that answer yecur question?

Mr, hichardson: If messages came into your unit by whom

were they received?

N
Ceptain Kramer; By "my unit Jyou refer te Section GZ,
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I take 1t,
Mr. Rqychardson: That 1s right.

Captain Kramer: Normally they went to theﬁfchiaf Yeomen
Bryant, who passed them to translators,

Mr. Richardson: Hight at that point, how 114 they orme
in meohaqioally?

Captain Kramer: By hand from the GY watch offloser,

Mr. Richardscn: And where were those watoh of ficers
loocated and how many were there?

Captain Kramer: I belleve there were four, with the most
experienced one, a fifth one, in general churge, keeping the
offioce hours which he saw fit or which was required by the situ-
ation at the tilme,

Mr, Richardson: Well, my recollecticn is that at this
puarticular time Ramsay, Linn, Pering and Brotherhood were the
watch offlcers.

Captain Kramer: Linn, Pering and Brotherhood I recall.

i do not reoollect Ramsay. There was one other whom I dis-
tinotly recall, named Murray.

Mr. Richardsen: That 1s right. They, as I understand
it, Captain, would take the messages mechanloally in the first
instance. Is that oorreotf

Captain Kramer: Yes, sir.

Mr, Richardson: Apd what would they tske it from?
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Captaln Kramer: From whatever scurce it arrived in Seo-
tion GY from. There were many sources,

Mr, Rqyohardson: Illustrate the souroces that would bring
a message into Gy?

Captalin Kramer: 1In 1940 and early 1941 the primary scurce
was mall, alir mall from the intercept statirns. At some date
during 1941, 1 am uncertaln as to the exaot date, teletype
transmigsion of that trafflc was instituted from shore etations
within the United Stat es proper. Furthermore, I know that
some time during 1941 stations in outlying possessions were
direc#ed to encode in U.S. Nawval systems traffic on ocertain
channels we were intercepting. One I recall distinotly is the
Tokye-Berlin channel. We had other sources than I have given,

Mr. Richardson:; Yes., When these messages would come 4in
they would be in fhe preclse languaze of the message as it
was dellvered to GX7

Captain Kramer: Do you mean when they came into GZ?

Mr, hichardson: Into ¥Z, yes.

Captain Kramer: No, 8ir,

Mr. Rlchardson: Whet change would oocour in the messacze
after it wae received in proocess of handling 1it?

Captaln Kramer: GY was a subseoticrn of this Cemmunica-

tions Security Group, responsible for the attack on, the

breakdown and the decryptlon or decoding of’ recovered systemsa.
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Mr. Rqchardson: Including translation?

Caﬁtain Kramer: No, sir., By "breakdown" I mean orypte-
analytioal breakdown,

Mr, fiohardson: After that stage had been passed through
what was the next stage inte which a message would pass?

Captain Kramer: The text broken down into the Japanese
text whioch we had recovered was sent to my seotien from that
point. That applies primarily to ciphers, of ccurae, In the
case of codes mo t of the recovery work, at least after the
initlal breeks 1into a new ocode were made, were done by my
seoction. It was primarily a lanzuage problem,

Mr, Richardson: And about how many people did you have
there in late November and early December assisting in the
translatien of suoh messages?

Captain Kramer: We had three linguists whom I would
characterize as the most highly skilled Oocidentals in the
Japanese languaze in the world, We had three others that we
had aocquired, I believe the first one in 1940 and the seoond
two in the full of 1941, who were less skilled in the werk of
our office. The Iwo last ones I mentioned gbove were in more
or less of a training status at that time.

Mp, Richardscn: Well, now, when the message had been put
into the Japanese langua;e was there anyone that assigned a

partlicular messgge (o a partioular linguist?

L A e e T A e S R T S e A P e R T T S T AT OB sk
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Captaln Kramer: Not a partioular messaze, no, sir. How-
ever, I made general assignmaents of what translators would
handle what type of traffic. I will amplify that,if you de-
sire, by stating that the most important circults, two of whioh

at that time were the Tokyo-Washington cirouit and the Tokyo-

‘Berlin ocirocult, were for the most part in a system which was

the best the Japanese héd, namely, the so-called purple ma-
chine.

The Berlin olroult, of course, was concernad with the
war in Europe and negotlations with reference to the Tri-

partite pact. The Washington cliroult primarily was conoerned

with the Japanese-American negotiations,

Certain minor ocircuitis, for example what we termed the
"China net" I assigned to one of the less skilled translators
who 414 most of the work on that traffioc. That was not an
ironclad assignment by any means., If a translator finished im-
pertant traffioc he was handling he dug into whatever remalning
tPafflo was untranslated in the seotion , |

Mr, Rychardson: Well, then, Captain, until someone in
your impmediaie seoticn translated the message that came in no
one in the Navy Department beyond you would know what that
message meant?

Captain Kramer: In general that is ocorraot, sir. However,

1t should be wodiflied To this extent. It is of some assistance
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to orypt-analysts to have at least a slight knowledge of the
language with which they are working, the languaze in the
orypts they are working with. For that reason there had been

8 periodic leoture courses given to the orypt-analysts, not only
& the top orypt-analysts but those in tra«ining, by my predecessor
7 Captain Mason, I belleve by my 1mm§d1&to predecessor now

8 Captain Carlson and by myself, so that the GY watoh offloers

) and a number of the orypt-analytiocal clerks had a certaln

10 familiarity with the Japanese languaie.

> , :
f 11 Mr. Richardeon: But the information which they might get,
) . ; 12 || be it 1ittle or be 1t much, would not pass out for use by the
1 E 13 Navy Department except out of your sectlon after the mess age
é 14 had been adequatsly interpreted?
: 18 Captain Kramer: With one exception which I have in mind
16 that 18 precilsely ocorrect. ;
17 Mr. Riochardscn: Whut is the one excepticrn you mean?
18 Captain Kramer: The one exceptlon 48 this winds messaze,
19 sir.
20 Mr. Riohgrdson: All right. Now, were ycru on 4uty on
. 21 || your assignment on the 6th day of December 1941°
22 Captain Kramer: Yes, sir, I was.
23 Mr., Richardson: Was 1t essential and was 1t necessarilly

24 a result of your handling of these various messgges that you

25 werea familiar with the status of the dlplomatio arrangsments
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and interoourse between this country and Japan, particularly

as evidenced by the dlspatshen which came through your office?
Captain Kramer: It was not essential for the activities
of my section that I be so familiar with the negotiations.
Mr, Richardson: But were you so familiar?
Captain Kramer: Primarily from the intercepts.

Mr;lﬂiohardaon: That 1s right,

Captalin Kramer: I paw very little extraneous to those
intercepts.

Mr, Richardson: Now, do you recall the fuct of what has
been referred to here as the incident relating to the so-
called fourteen part message?

Captaln Kremer: I am not certain what incident you re-
fer to, sir,

Mr. Riciardson: I meun the entire incident of there hav-
ing been a fourteen part message.

Captaln Kramer: 1I believe I am thoroughly famlliar, yes,
sir,

Mr, Richardson: Now, when was the first thing that brought
into exlstence in ycur mind what later turned out to be this
incldent that I refer to?

Captain Kramer: I am as certain as I can be, 8ir, that

the first knowledge I had that the Japanese note was beling

8ant te the Unlted States was around three or shortly after
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three P,M. Saturday, 6 December 194l.

The issue of that time arcse from.this oircumstance; Be-
cause of trafflo on hand at noon time cn Saturday, 6 December
I requested oertain of the translators to remain on past the
regulur working hours, about a quarter of one, to olean it
up, They were stlll there at about three P.M. Before releas-
ing them for tho.afternoon I made a final cheok with the tele-
type and the GY watoh offilcer to see if anything were coming
in on the Tokyo to Washington oirocuit, in other words, dis-
patches originating in Tokyo addressed to Washington, which
might by any ohance either be such a note in reply to Seo-
retary Hull's note of 26 November or which might bear on
these nezotiations.

W hen I made that check thers was something coming in
on the teletype so addressed. I therefore requested the
translators to hold on for a while longer, until we broke that
messaze ocoming in down.

Within, I recolleot, one-half hour or less the first part
of a message whioh we broke down was broken to the extent of
reading the first few lines of the text of the message, speoci-
floally the first part of the first line, whioh is an mternh
1néioator of how many parts there are to that message. That

was standard Japanese praoctios and prooedure.

The T1rst part we broke down I rather distinotly recol-




10

i1

2 4G "NOLONIHSYM "INYd ¥ QuNYM

15
16
17
- 18
19
20
. 21
22
23
24

i

14

Pl e T e

I ' 10, bith

Withess Krafed Questions by: Mr. Richardson

leot was part eight of a fourteen part messaze. After abrut
the third line, as I recollaot, it went into English text with

many insertions of three letter code groups, indloating state-

ments of wvarious kinds.
Does that answer your quesntion, sir?

Mr. Rychardson: Prooceed and oarry through what happened

with reference to that mesaage during the afternoon while you

were therse,

Captain Kramer: Well, then --

Mr., Keefe: Mr, Chairman, might I ask before counsel
starts on this line, whether or not the 3 or 3:15 messaze re-
fers to the pllot message or the first thirteen parts?

Mro. Riohardson: Was there, Captain, what may be ocalled
a preliminary pilot messaze a part of this inoident?

Captain Kramer: I believe, Mr, Counsellor, that you are
referring to Tokyo Serial 901 on page 238 of exhibit 1. I
have no reocollection of seeing that message until later in the

afternoon, although it 1s possible that the Army d elivered it

to my section earlier in the afternoon,

I would 1like to invite your attention to the fact that
at the foot of that message there 1s indisated as a Tile
number, "J.D., 7149"; that at the footof eaoh of the parts of

the fourteen part note is "File No. 7143", six numbers ear-

lier. I stated that I was unoortaln whether that came in
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Witness Kramer Questions by: Mr. Richardscn

earlier in the afternoon or not. In any casé 1t was not 1
stamped with a file number until approximately 8:30 that even-
ing for dissemination. |

Mr. Richardeon: 'hen had the first ghirtoen'parts fin-
ished ocoming in ?

Captain Kramer: My recollection is that the last of the
first thirteen parts were coming in about 7:30 that evening.

Mr. Richardson: Did yocu make a more or less detailed
examination of those thirteen parts?

Captain Krvmer: Yes, sir,

Mr, Richardson: From your experience in the matter and

; your familiarity with other dispatches, partliocularly the inter-
ocepts between Tokyo and the United States, were you impressed

~ wiﬁh anything unusual about these thirteen parts ag you read

| them?

Captain Krumer: I have stated that the first part I

recollect seelng 1s part 8., If you willl refer to that you will

‘ see that there 1is nothing in that part -- in faot, the last
half of that part quotes the United States note, - that was

materially different than the generagl tenor of previous notes

baock and forth between the United States and Japan,

‘ %hen the first thirteen parts were complete I did, how-

F

| ever, have that dlstinot lmpression, that this note was far
|
“and appreclablyy stronger language than earlier notes had been

‘_W
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Witness Kramer Questions by: Mr, Richardson

and that it indicated a strong probability that the Japanese

were oconocluding any further negotiations.
J

| Mr. Rychardson: That was the impression you had?

baptain.Kramer: Yes, 8ir,

Mr. Richardson: Now, was the message translated and 1in
| ahapé for delivery fwrther into the Navy Department by 7:30
| in the evening?

J

Captain Kreamer:; It was not, no, sir,

Mr. Riochardson: Whsn, as near as You can reocall -- gnd

bear in mind, Captain, that everyone here recognizes that re-

oolleoctions are only recollections.

i

Captain Kramer; Yes, s8ir.

Mr. Richardson: About what time do you think this thir-

teen part message was ready for dellivery?

|

| that that was ready for delivery. Brlefly it 1s as follows:
|

Captain Kramer: I am quite certaln regarding my times

The folders for delivery to the usual reocipients of this

i traff 1o were in process of preparaticn about between 8i30 and
i a quarter of 9 Saturday evening. At about a quarter of nilne

% I ocommenced my usual practice of phoning to the probable loca-
tions of these usual reciplents.

Mr., Richardson: And who would those reciplents normally

be?

Captaln Kramer: The Ssoretary of the Navy, Mr. Knox:
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Chief of Nyvgl Operrations, Admiral Stark, or his flag seo-

3 retary, then Commander Welburn; Direotor of Naval Intelligence,
4 | Admiral Wilkinson; the head of the Far East seoticn of the
5 | Division of Naval Intelligence, thén Commander MoCollum; the
6 Direotor of the War Plans Division, Adwmiral Turner; and either
7 the White House directly or the Naval Alde to the President,
3 || then Captain Beardall,
0 Mr. Richardeson: Would there be any distribution made to
: 10 the “rmyt?
E i Captain Kramer: Distribution wag automatioally made to
. ; 12 || the Army of all messages typed by my section. Withlin a matter
§ i3 of minutes or at the mosat a couple of hours after they were
; 13 typed.,
: L3 Mr. Richardson: And to whom would they go as represent-

18 || ing the Army?

A Captain Kramer: To¢ the parallel seotlion to mine 1in the
|
13 'Signal Intelligence seotlion of the Army.

20

19 i Mr. Richardson: Who wase in charge of that, 1f ycu recallrY
| Captain Kramer: I belleve then Cgptain Doud or Major
]

¢« ||Doud was in charge of that seoctlon.
a

a3 Mr. Richardson: But yocu had no further duty with respeoct

23 lto dissemination of any such message within the Army beyond

—_—

24 |lthe delivery to the Doud sxotlon?

28 | Captain Kramer: That ie correct, sir,
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1 3
2 Mre. Riohardubn: But i1t was your duty, a8 I understand

3 your testimony, to arrange for the delivery of the message to

4 the individuals oconnected with the naval establ ishment whom you
5 have juot identified in your testimony?

8. It Captain Kramer: In general that is correot, sir, My

7 responsihility in that regard was as a subordinate of the

{

8 Direotor of Naval Intelligence, In carrying out those respon-

0 s8ibllities I was aoting for him, I oould, and on a number of
g 10 oocasions did, make speoclal deliveries on his dlrection.
i: | Mr, Ridhardson: Did you physiocally make any deliveriles

, E 12 yourself of such messages?

2 13 Ei Captain Kramer: 1In most cases I physlcally made the de-
; t4 || 1iveries myself.
: (3 Mr. Richardson: Well, when the first thirteen part seo-

1a tion of t1l1s message we are talking about had b2en completed

17 'H and had been translated and was in shape to be delivered did

18 | you deliver Ait?

18 iH Captain Kramer: I began to desoribe what I was doing at
20 1‘4 & quarter of nine. If I may ocontinue I think 1t will answer
. et | your question.
83 Mr. Richardson: Go ahead.
23 Ii Captain Kramer: I phoned the usual recipients I have al-

2¢ !| ready named at their office or homes in order to locate them.

|
" A8 I have indiczted; that wae my usual praotice cay or night

il

T A AR

26
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Mr. Richardson: Well, now, yecu will pardon me if I in-

terrupt you as I go along bezause I have to et 1t into my

|

head my way. When you telephoned a recipient would you give

that reciplent over the telephone any information a8 to why

you were telephoning him and what you proposed to tell to him?
Captaln Kramer: 1In oryptioc languaze, yes. Generally

it was in such terms as, "I have something important that I

|believe you should see at once," or something of that nature.

r Mr, Rqchardson: Well, now, go ahead with your narrsztion

as to what oocourred on Saturday night.

Captalin Kramer: I phoned the quarters of Admiral Stark-

on Observatory Cirocle on Massachusetts Avenue but could not

reach him. He was apparently not at home. I similarly phoned
Admiral Turner's home. I phoned the situation room at the

White House,

I Mr. Richardson: What do you mean by the "situation room"?

Captain Kramer: It was a room on the ground floor,

| south side, in the oenter of the White House whioch the Naval

lAido, Captaln Beardall, had set up a month or two before,

equlpped with maps to follow the war in Europe and to assilgt,

presumably, the Presldent with those maps and to have a center

to handle any messages or traffioc of intelligence from the

L
Navy Department,

Mr. Richardannt Who weg Baardn11%?
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Captain Kra mer: Naval Alde to the President.

Mr. Richardson: And who was under him in that work at

-the White Houset?

1 Captain Kramer: When that room was set up my recolleo-.

tion 1s that there was initially one Army and one Navg Jjunior
offilcer as asslstants. Other assistante were brought in later.
| I bellevemt about the time of Pearl Harbor a olassmate of |

| mine at the Naval Academy, then Lieutenant Commandér Leahy,

was put 1n ocharge of those assistants to the situation room.
Mr, Rjohardson: Now, proceed with what you did by way
of handling this message, the thirteen parts of this message.

| Captain Kramer: I further phoned then Gmmander McCollum

at his home in Alexandria, indiocating what had come in in

ioryptio terms on the phone;, and after completing these various

ilphona calles then phoned Admiral Wjilkinson at his home in Ar-

|1ington to inform him of whom I had been able to contaot.

|

Filrst I informed him of the nature of what I had that I

e —— S —

felt should be delivered at cnce and further informed him what

I proposed to do in the way of delivery. He approved my pro-

pesals, whiloh oonsisted of delivery to the Vhite House, to

i

\Mr, Knox, -~ who, inoidentally, I had also phoned, and then to
l .

{

his home.

Mr., Richardson: Whose home?

@aptain Krsmer: Admiral Wilkinson's homs.

- — =
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8 Mr. Richardson: Yes, Well, about what time 4id yoﬁ

3 || start out to make these deliveries?

4 | C aptaln Kramer: There was one other phone oall I made
8 and that was to my own home, to my wife, asking her to be my
6 chauffeur,

7 Mr. Richardson: I thought, Captain, you were going to

8 ask permission. Prooceed,

0 Captaln Kramer: She very graolously ocomplied =nd did
10 &0t as my chauffeur during the evening.

it W e reached the White Houme I should say about 9:15 wheres,

13 as I recolleot 11:,' one of these junior aldes to (Gptaln Beari-

12 || all was on 1uty. I 10 not recall whether it was the Arry or

14+ || the naval aile, in fact they ma$ both have been there. I

.
@ G 'NOLDNIHSYM 'INYd ® GEYM

(3 left rather categorical instructions with hir to get that

18 folder to the President as quickly as pqssibleo

(R4 Mr. Richardison: Would you mind telling us the exact

8 language ae near as you can rememrber 1t?

9

” “Captaln Krarer: I sall in approxirately these terrs

20 that*there was sorething in this folier ~- which, 1nclientally

[ S— S R o ——

21 I was inside a lockel pouch -~ "that the President should see

23 I as quickly as possible.® I was gilven to unierstani that the
23 Presiient wae entertaining at the moment. I learned only

e ! within the last couple of mwonthg that Mrs. Roosevell was

2 || entertnining rather than the Precident! T learned only the
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last few 1ays who was being entertained, when Captain BafforAd
testiflel ~- ani tol1 hipr that when I had phonel Adriral
Wilkineon I was inforred that the Naval Alde, Captain Beard-
all, was at Ainner at AAriral Wilkinson's home. I the fefoﬂ
told thie assistant of Gaptain Beariall's that I would show
1t to hir, that I wouldl show it to the aide when I reacheAd
Adriral Wilkinson'sg hore and that very likely he would get

in touch with hir at that tire to fin1 out whether Mr.
Roosevelt had1 seen this traffic. Fror there --

Mr., Richardison: Now, you saild that this message was 1n
a loocked pouch. Was 1t ocustorary when you Aellverel ressages
that they be kept in a locked pouch?

Captain Krarer: Invarlably, yes, 8ir.

Mr. Richarison: Who had the key to the pouch?

Captain Kramer: The reciplents ani mry sectlon only.

Mr. Richarison: The poud&r then, as I take 1t, was not
opened until you reached the recipient who was to recelve the
ressaze’

Captain Krarer: That 1s correct, sir.

Mr. Ridharison: When a copy was delivered on such an
ocoasion 411 it rerain with the reoliplent?

Captain Kramer: It remained for a perioq norrally of
one or two or three days. In some cases, specifically the

Svate Department, where I hadl Aelivery reeponsiblilities
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Eutneu Krarer Q;uuﬁonaby: Mr. Richarison

earlier in 1941, they at tires retained ther for as ruch as
lone or two weeks and occasionally called for earlier ones
that had been returned. The only exception to that general
statement 1s that in the Far East seotion of the Office of
Naval Intelligence there was norrally a back file kept

running for severdl weeks to a month.

Mr. Richarison: Then the file check would show whether

a cepy hal been returned by a particular reolplent or not?

Captain Krarer: Such a file check was kept 1in my offi o8,

yes, 8ir.

My. Richardson: AnAd ultirately it was expeoted that that

f£4le 1list would check out by an ultirate return of the Als-

patoh originally 1ellverei?

3
>
»
o
»
3
>
c
r
:
z
a
0
&
o
0

Captain Kvarer; That is correot, sir.

Mv . Riochardson: Di4 you 1eliver a copy of this thirteen

part seotion to the aile 1in charge at the White House on
I

this evening arouni 9:157

Captain Krarer: That 1s correct, sir.

Mr. Richarison: An4 where Ai1 you go after leaving the

White House?

Captain Krarer: To the Wariran Park Hotel on (onneotiocut

Avenue.

Mr. Ridiardieon: Whor 1141 you see there?

Captain Kramer:; Mr. Knox, the Secrstary of the Navy.
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, || Witness Krarer Questions by:; Mr. Richarison |
a Mr. Riocharison: Di41 you have any conversation with the

. 3 Seocretary?

4 Captain Kramer: Yes, sir, I 411,
5 Mr. Richardison: What was the nature of 1t?
6 Captain Kramer: The first twenty minutes or so of my

'

7 || presence in his apartrent, where ‘there were also, incidentally,
8 Mrs. Knox an1 a oivilian business assoclate of Mr. Knox, I

0 believe aoting manager of the Chloago Daily News, whor I haAl

10 seen on T requent ooccasions in hls outer offlce in the Navy

|
tt || Departwent, - Mr. Knox real the Alepatches for the first

2 | twenty rinutes ovr s0. During that tirme there was very little

13 || saidl. During that tire I sat near himr in a corner of the roor
l

14 ]‘ part of the tire, the rest of the tire engzaged 1n general con-

D ‘A '"NOLDNIHAYM "INYd ¥ QEYM

(3 versation with the other two people present.

|

l

18 Mr. Richardison: Was there anything sail after the Seo-

7 | retary completedl his examination of the Aocument?

8 Captain Kramer: Not specifically bearing on this traffioc

19 in the folier he was reaiing. Mr. Knox was very s eourity-

N

|
20 i’ rinied and1 hai1 been since he was indootrinated, if I way use

g1 that terr, into the security features and i1entified in hanAi-

&3 1ing this t raffic anl I 4o not belie ve custorarily Alscusse?

33 ' this deorypted traffic with either his wife or hls business

B4 | assooclates.

83 Mr. Rioharigon: Wes there anything e£211 by the Secretary
|

) '
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Witness Krarer Questions by: Mr. Richarigon

with respecot to taking any action on the weacam"him he haAd
reafi?

Captain Kramer: There was not, elr.

Mr. Richarison: Now, about what time 10 you think you
left the Wariwan Park?

Captain Kramer: Between 9:45 and a quarter of 10 I
should say.

Mr. Richarison: Whither 414 you go?

Captain Krarer: To Arlington, Virginia, the home of

Aariragl Wwilkinson.

Mr. Richardson: Now, when yom arrivedl at the homre of
Adriral Wilkinson who in respect to the merbers of the naval
establishrent Ai1 you finA there?

Captain Krarer: A4riral Wilkinson was present, also

f Captaln Beardiall. I have hadl ry rerory refreshed only

quite recently to the effect that General Mlles was also pre-

gent .

e e—

My, Richardson: Was AdAriral Wilkinson there?

Captain Kramer; Adriral Wilkinson was there, yes, sir.

Mr. Richardson: To whor 411 you make 4ellvery at the

Wilkinson homwe?

Captain Krarer: To Adriral Wilkinson in the first in-

stanoe. Captain Seardiall also readl the t rafflo fromr an ex-

! ¢tva folder I had. Ceneral Miles alsd perused it.
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Mr. Richardson: Was there any 4lsoussion of it while they
were perusing it or following the perusal?

Captain Kroper: Iea,. slr, there was.

Mr, Richarison: Can you give us the general natu-re of 1t?

Captalin Kramer: The general nature of it was to the ef-
feot that 1t certainly looked as though the Japanese were
terrinating negotiations with the United States. Other than
that I can recall no specific phrasecdogy used.

Mr. Richarison: Was there anything éai"l in tha oonversa-
tion by any of ther with respeot to seniing any message or tak-
ing any ac tion based1 on this trafflc?

Captain Kramrer: No, 8ir, there was not.

Mr. Richarison: About what tire 40 you think you left the

Wilkinson home?

Captain Krarer: It was about 12:30: after ridnight.

Mr. Richarison: And1 41141 you atterpt to make any further
Aeliverlies that night?

Captain Kramer: I 411 not.

Mr. Richarieon: You went homre, I presure, frow the Wil-
kinson home?

Captain Krarer: No, sir. I never took these folders
with enorypted traffic to mry hore. They were returnei --

gspeacking speoiflically of the coples shown Mr. Knox ani Ad-

mriral Wilkingon an?l the extra cwopy I had, - to ry safe in
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Seotion GZ in the Navy Departrent.

Mr. Richardson: Then when you returned to your offlce
where your s afe was were all of the ooples of this message
t"nht you had startedl out to 41eliver returnel to youf safe or
411 oertalin coples remain with certain reociplents?

Captain Krawer: The only cpy that rerainedl out that I
recolleot was the one left in the situation roor at the Wnite

House in a lockeA pouch.
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Al=-1 1

Mr. Richardson: How long did you remain in your office

. upon your return therelwhan you put these documents in your

safe? | |
. Captain Kramer: Probably 10 or 15 minutes, checking :
: | with the GY watch officer to see if anything new of interest ‘
® || or imporvance had come in. »‘
S | Mr. Richardson: Did you have reason to believe at that i

| ®
8 || t4me that there was still another part of this message to

come in?
i Captein Kramer: I had positive knowledge that there
% ' was anotnher part. There were 14 parts indicated as the
. ; s number of parts of this message and we still nad only 13
; e parts.
;Eg £ Mr. Richardson: Did you inquire from your stafi there
: e as Lo whether the 14th part had come in?

-
-

5 Captain Kramer: That was one of the things I specifically

i inquired about.

o Mr. Richardson: And you ascertained what as to that

'9 | Pact?

o | Captain Kramer: There was s8tilll no i4th part, or any-

21 || thing that looked as though it might be the 14th part.

g I1 Mr. Richardson: Then sometime between hall past twelve
o and one you left your office and returned home?
24

Captain Kramer: That 1s correctv, sir.
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Mr. Richardson: Now how early did you go to the office

| the next morning?

” |' Captain Kramer: My recollectlion is it was very shortly

after 7:30 that I arrived at my office the following morning.

Mr. Richardscon: What vas your custiomary hour of arrival

in your office?
Captain Kramer; The normal off'ice nours commenced at
3:00 o'clock. I customarily arrived 'a.bout:.t_h'at', t.ime . .

e § EL et g ki 4L *T'ri 3*1..11
Mr. Richardson: Have you any recollection, Captain,

that you went Lo your off'licer earlier the next morning tﬁan
usual? ’
Ca.pta.:m Kramer: Yes, sir, I do.
Mr. Richardson:; Have you any recollection oi' having
| any reason for going there earlier than usual?
Captain Kramer: Aside from the 1li4th part, there were
: other messages of a minor nature that had come in before
| I left the office the previous night, and I further wanted
to be at the oifice earlier thnat morning than usual because

| of the likelihood that I would have to make earlier dissemina-

tions that morning than usual.

‘ By that I mean that normelly the folders during the

F course of 1941 were disseminated in the latter part of the
morning and another dissemination was frequently made :m

the afternoon, and others at other odd times. 1 had &
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specific appointment to be at the State Department by 10:00

that morning, on instructions from Secretary Knox. I gathered
from conversation wifh Admiral Wilkinson that Admiral Stark
would very likely be in Sunday morning, which was not a
usual practice.

Mr. Rlchardson: Well, now, let me get these threads
together.

Captain Kramer: Those are various reasons inf'luencing
my arriving earlier that morning.
o | Mr. Richardson: And those reasons were connected with

11 ||
the dispatch of business that was walting f'or you in your

12 ||

office?
13

Captain Kramer: That is correct, sir.
14 |

Mr. Richardson: Among which would be matters that

QO .ADTINIHZAW . JUAS &4 ORAW

15

might be involved in the receipt of the 14th part of this

-
-

16

message?
17

Captein Kramer: Aside from the 14th part, probably
18
my principal objective in arriving early was to mke sure
19
| that anything that might have come in in the early morning

20
| would be in shape for delivery for Mr. Knox or for Admiral

el l
‘ 1 3tark.
: 22

| Mr. Richardson: Wae there any arrangement, Captaln,
23
| in connection with your conversation at Admiral Wilkinson's
24

house on late Saturday night, with reference to having a
25 ||

| |

| L
]
- . . -
-
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sonference the next morning?
Captain Kramer: No, sir, there was not.
Mr. Richardson: They did not then speak of having &
sonf'erence or of arranging one, that you can reoq.ll?

Captain Kramer: There is not only no recollection of

| a conference mentioned but it was an unusual thing for Admiral

3tark Lo be there on Sunday morning. On a number of occasions
that fail on Sunday morning I had delivered folders to his g
some and had been received in his study on the second deck,

he peing in pajamas and dressing gown on one occaslon having
breakfest. I recollect that because I was offered some cof'fee.

Mr. Richardson: Well, now, having reference, Captain,
to Wilkinson, and Turner, and Beardall in the Wilkinson home,
there was nothing said there about having an early Sunday
morning meeting?

Captain Kramer: Not a conference, no, 8ir. My recollection
is that Admiral Wilkinson had indicated that Admiral Stark
would probably be in the office early the next morning.

Mr. Richardson: Now you got in your office around 7:00
ofclock on Sunday morning?

Captain Kramer: Shortly atf'ter 7:.:30 , 18 my best

recollection.

Mr. Richardson: When you got there did you find that

the 1l4th part of the message had come in¥
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| Captain Kramer: I do not distinctly recollect in what
shape it was then. By that I mean whether it was still being

J
| troken down or had been broken down, oOr was being translated,

but my recollection 1s that the 14th part was there shortly

| after I got in that morning, or possibly when I got in that

morninge
- Mr. Richardson: Was there anyone there who could
i#panslate such a message from Japanese into English?
Cagptain Kramer: Not in my office, no, 8ir. That
interpretation "no one there” should be modified, I feel,
| by stating, as I have previously indicated, that I was on
a 24-hour basis, and my translators were also. 1 had on
at least two-dozen occasions, during the course of 1941,
been called to my off'ice at odd hours of the night, sometimes
2.00 and 3:00 in the morning. I had standing instructions
with the GY watch of'ficer to call me any tiue they felt a

translator wvas required.

On a number of occasions that general instruction was

| smphasized with specific instructions bsfore T left my office

in the evening to call me 1f anything on & particular circuit

same in. I was the nearest translator to my offilce, only
| five minutes away in Arlington, my home being near Fort

Myer, 1 therefore put myself 1n the status of being the

first one called rather.tilan ona of the translators wnose homes
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1
were in outlying districts.

v Mr. Richardson: Do you know who received the 14th part

’ irom the wire?
ni : Capvain mr: From first-hand knowiedge I dao not, Bsir.
i g Mr. Richardson: Who translated 1t? The 14th part, I mean

8

NOW o

= Ceptain Kramer: At the foot of the 14th part, bef'ore :
; the expression "Navy Translation", 1s the parenthetical letter .

. (M). That meant me.

10

Mr. Richardson: Your answer woulid be then that you

11
l translated the l4th part?
12

Captain Kramer: I have no recollection, but by looking :

LUATS & ORAW

13 -
st this pert of the message on page 245 of Exhibit 1 it would

14
| indicate 1 vas the translator. .

S .0 MOTOVIHEAW

, 16
- Hook
- follows 17|
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Witness Kramer Questions by: Mr. Richardson

Mr. Richardson: Now, when that message was frans-
lated, was it put in the shape of a separate dispatch by
itself?

Ceptain Kramer: Yes, sir, it was. That, however,
was contrary to the usual practice in my section. ItT
was done because the evening before one of the various
other parts of this note were coming in, and we called on
the Army at about 6 o'clock, as i recall it -- ‘

Mr. Richerdson: P. M.?

Captain Kramer: Six P, M. -« for assistance, pri-
wmarily the assistance of their purple machines in breaking
down these parts which were beginning to pile up on our
machine.

It was almost invariably the practice in wmy sqction
to include all parts of a multi-part message under one
heading 1 and 2, to assign the same file number to all
those perts, but that wvas contrary to the Army practice
which assigned a separate file number to each part of
multi-part mesaaées.

The exception to our usual practice was made in the
case of this code, because we proceeded to type up each
vert as they were finished in rough form.

- Some of those parts were finished in rough form,

long hand, by Army and sent over to us. They vere all




h2

3 0 .AOQCTDMIHZAW _JUAS & TJRAW

10

12

13

14 .

1S

16

17

18

18

20

el

22

23

e4

«0

10, 465

Witness Kramer Questions by: Mr. Richardson
typed in my section in finished form.

Mr. Richardson: Well, was a delivery made on
sunday morning of the 1l4th part?

Captain Kramer: Yes, sir, it was, in its proper
place , accompanying the first 13 paris.

Mr. Richardson: When the delivery was made on Sﬁnday
morning then the entire 14 part message was delivered as
one message.

Captain Kramer: That is correct, sir.

Mr. Richardson: So thet there would haw been, in
effect, a duplication in delivery, so far as the first
13 parts were concerned?

Captain Kramer: That was frequently the case.

Mr. Richardson: Did you make delivery Sunday morning?

Captain Kramer: I did, sir.

Mr. Richsrdson: Now, will you tell the committee
just what you did, whom you saw, how you made delivery and
what time it was?

Captain Kramer: Some details of dellvery between
8 and 9 o'clock I have only in the last month or so had
oy meﬁory refreshed on, in conversations with other officers.

The first delivery, to my present best recollection,

was made to Commender McCollum, head of the Far Eastern

Sectlon, Navy Intelligencs.




10,466

Witness Kramer Questions by: Mr. Richardson
h3 l | Mr. Richardson: Where and at about what time?
g 1' Captain Kramer: It was probably about 8 or a fevw
! minutes after.
! Mr. Richardson: At his office in the Navy Building?
’ Captain Kramer: That 1s correct, sir.
¥-g Mr. Richardson: Well, proceed.
’ Captain Kramer: Another dellvery was made I belleve
; sbout a quarter of nine to Captain McCollum, &also, ‘or
; | Commander McCollum then, when I was informed that Admiral
: o Wilkinson hed arrived at his office, eand I therefore auto-
% & | matically delivered another copy tO Admiral Wilkinson. It
‘ F:; " ' was ebout that time, or shortly afterwards, thatb another
E - || copy vwas delivered to Admiral Stark's office.
% - Mr. Richardson: Now, at the time of delivery to
2 T Admiral Stark?!s office, who delivered 1t? Did you?
. Captain Kramer: That first delivery to Admiral Stark's
3 office, I believe was done by either Admiral Wilkinson or
w1 Captain McCollum.
- l Mr. Richaz;dson: Did you see that delivery made?
g | Captain Kremer: My recollection is not positive in
(‘ > | that regerd. If it was made by Admirsl Wilkinson or
ix Captain McCollum, I would not have seen it.
v | My. Richardson: How early was the first time you saw
o Admirel Sterl on Sunday morning, &as nearly &s you can recall?
25 |




<
«
=
)
L |
v
<
-
%
3
«
N
-
=
5
X
0
n

10,467
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Captain Kramer: My first positive recollection of
seeihg.Admiral Stark is when I was gn'ny'way to the
State Department to keep my ten o'clock appointment when
7 left a copy of some of the other traffic that had come
in in Amiral Stark's outer office. Thet was probably 9:30
or 9:40.,

Mpr. Richardson: Was there anything sald at that time
by you to Admiral Stark with reference to this 14 parts
message?

Captain Kramer: There was not, sir.

My. Richardson: What was thils 10 ofclock appointment
you had with the State Department?

Ceptein Kramer: The previous evening when I was in
secretery Knox's apartment, after he had read the folder
of traffic, he.directed me to be at the State Department
at 10 O'clock the follovwing morning where there would be
e meeting between he, Mr. Hull, and I gathered Mr. Stimson.

Mr. Richardson: Did you attend such‘a meeting?

Captain Kpemer: I did not attend such a meeting.

Mr. Richerdson: Did you make any delivery to the State
Department on Sundey morning of the whole l4-parts message?

Captain Kramer: Yes, sir, I was at the State Depart-
ment almost exactly ten minutes of 10.

Mr. Richardson: And to whom did you meke dellvery
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actually?

Captain Kramer: Actually to Mr. Knox directly. He
came in, as I recollect, gbout five minutes of 10, a few
sinutes after I got there, and went into the conference
poom, Mr. Hull’s offilce.

Mr. Richardson: Did you have eny discussion on the
natter with Secrotary Knox?

Ceptain Kramer: Only to the extent of pointing out
what nevw treffic was in the folder which he had not seén
the night before.

Mr. Richardson: But nothing with reference to the
details of the 1l4-parts message?

Captain Krewer: No, sir.

Mr. Richardson: How long were you at the State Depart-
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ment making your delivery?
Ceptain Kremer: There wes a brief discussion between

uyself, the Army courier and Mr. Hull's private gsecretary

in Mr. Hull’s outer office. IV lasted probebly not more
+han threeor four minutes, and then I headed back for
the Navy Department.

Mr. Richardson: What time did you return to the Navy

Department?

Captain Kramer: My best recollection is about 10:20.

Mr. Richardson: Have you any recollection as to vhet
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Questions by: Mr. Richardson

Captain Kramer: On my arrival there at 10:20, the
most striking recollection I have is the first sighting
of that message from Tokyo directing delivery of this
note from Tokyo at one o'clock D. M., 7 December, Washington
time.

Mr. Richardson: Noﬁ, that was in & gseparate dispatch
was it not?

Ceptain Kramer: Yes, sir.

Mr. Richardson: It came in separately?

Captein Kramer: Yes, sir.

Mp. Richerdson: VWas it in the same character of
code transmission that the li4th part had been?

Ceptain Kramer: The same general character, yes, sir.

Mr. Richardson: It ned come in by the time you re-
surned from the State Depertment?

Captain Kramel: Yes, sir.

Mr. Richardson: Now, Captain, when you came to your
office at T:30 that morning, who Was in your office carry-
ing on businoss there? '

Captain Kramer: My only positive recollection is that
the then Chief Yeoman Bryant was there. I have & soua-;
vhat vaguer recollection that tTWO of the translaters

wepre also there, Thero pay only hove been one.




10,470

Witness Kramer Questions by: Mr. Richardson
Mr. Richardson: Who was at your office, if you can
s;ecall, when you returned from the State Department, and
found the one o'clock section of the message?
Captain Kramer: It was probably Dr. Hoffman, one
of my chlef translators.

Mr. Richardson: What did you do, 1if anything, with

R e

+his one ofclock section?

Captain Kramer: I immediately instructed my chief
yeoman to prepare enother set of folders so I could meke

Lmmediate delivery of then.

11

Mr. Richardson: He did so?
12

Captain Kramer: In the course of five minutes or
13

30.
14

Mr. Richardson: And vhat did you do then with respect
15

J .9 MNOTOMIHEAW JUAS & OHAW

to delivering that section?

Captain Kramer: In that folder I mentioned, there
wvere several other short messages, some of which appear
I in Exhibit 1. Just as I was about the leave the office,
8 plane language Japanese was sent in to my office by the
| QY watch officer that carrier, I believe, the so-celled

hidden word message on page 251 of Exhibit 1. I recognize
23 ||

H it as such from an external indicator, nawmely, the word :
23 ' -':
"Stop" at the end, and recognized the first word as being

c4

25 f one of ¢he code words veferring to England. In scanning the




—

ey . ——

10,471

Witness Kramer Questions by: Mr. Richardson

h8 rest of the message, as I recoiloct, the sixth or seventh

2 |
word had another code word, which, incidentally, were all
3
proper nsmes., The word was "Hattori" which, although I
4

. pecognized as a code word, I did not immediately recall
whe meaning of, and hastily referred to the list of such
code words, which appears in this Exhibit 1, referring --
or rather, interpreted as "relations between Japan and
iblank) country,” to be inserted, was not in accordance
with expectatlons.

10 |
I dictated to my chief yeoman of the sense of that

11
aesscage, which now appears in Exhibit 1.

12

~UA® 4 JRAW

L I took time to insert those 1in the folders that were
13
made up and was on my way.
14
1 Mr. Richardson: Where did you go?
15

J . .MOTOUIHZAW

Captein Kramer: I stopped off at Admiral Stark's
office, and then hurried first to the State Departmant.
i Mr. Richardson: Did you find Stark there?

+ Captain Kramer: Adwiral Stark was in his office.

Mr. Richardson: To whom did you make delivery?

Captein Kramer: The office door was closed when I

21 '
‘ arrived at his outer office. Word was sent in with one

| of the people there -~ I do not recollect wvho it was --
| - | that I had something for him,

My Inpressions earlier have been that it was his Flag
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secretary, then Comman der Wellborn. That has only quilte
recently been corrected on that score since I am informed
that Wellborn was not there that morning a.j: all. My
racollections were fully refreshed in a conversation only
in the last few days with Captain McCollum to the effect
that he was the one who came to the door,

I distinctly recollect that now.

I further reco;lect pointing out to Captain McCollum
the tie-up of the time, 1 o'clock WashingZton, with the
scheme that had been developlng for the past veek or 8o
in the Southwest Pacific with reference to Malaya and the

Kra Penlinsula.

Captain McCollum reacted Iinstantaneously to my polnting

+hat out. His reactions, I believe were ldenticel with mine.

T do mt believe our conversation lasted more than ten

aeconds or so, and then I headed for the State Department.

Mpr. Richardson: Now, at what time do you think it
was that delivery was made at Starkis office, as you have
testlfied?

Captain Kraﬁer: I should say it was between 10:36

and 10:; 35-

Mr. Richardson: Are you able to state, Captain,
ithen the one o'clock message was ready for delivery out

of your office?

Questions by: Mr. Richardson

#‘\Jﬁ
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h1l0 Captain Kramer: It was ready for dellvery when I

returned to my office about 10:20, to the extent of its

being completely translated.
Mr. Richardson: Now, what time did you arrive at the

State Department?

Captaln Kramer: Within probebly ten minutes after
| I left Admiral Stark’s office.
Mr. Richardson: to vhom did you make dellvery there?

Captain Kramer: To one of the private secretaries

10 || .
| of Mr, Hull, who was the normal reciplent for Mr. Hull.

11 |
Mr. Richardson: Did anything else transpire there

=UAS & JRAW

after you made the delivery?

13
Captain Kramsr: Before that folder was taken in

14 |
to Mr., Hull, there was a brief conversation of the identl-

15

A ADTaMIHEZAW

cal nature that I had had with Captain McCollum at Admiral

-
—

16
Stark's door, pointing out the tie-up of the time 1 o’clock

17
Washington, with the situation in the Southwest Pacific.

18
Mr. Richardson: One o’clock Washington meant dawn

18
in Hawaii, did it not?

Captain Kramer: It was 7:30 in Hawall,. yes, sir.

- 21 ]
"‘ Mp. Richardson: And was that fact pointed out in your

22
conversaetions with McCollum, and at the State Department?

23 |
Captain Krawmer: It was wmentloned 1in passing, yes,

24

S sir, l
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| Mr. Richardsonzd Now, proceed.

Captain Kramer: I should like to amplify that further,
since such an issue has been made of that.

I earlier indicated, in outlining wmy Naval career,
thet for about two years I was operating out of Pearl Harbor.
T was Executive Officer and Navigator of & destroyer based
at the submarine base at Pearl Harbor.

I hed had earlier experience as a navigator, namely
in Centrel America, in fact navigation was a hobby of mine.

Pearl Harbor uses & time zone vhich is rather unusual
in the Navy in that it is not an even time zone, but is
time zone 10 and one-half,

It is customary for navigetors to draw time circiles
in working out navigation problems. I had made such &
time circle in the few minutes I was in the Navy Department
between 10:20 and 10:30 that morning, to get a picture
of how this 1100 ofclock Washington tled up with the move-
ment of the big Japanese convoy down on the Coast of French
Indo-China: in other words, to get an idea of whether it
was evening or midnight or early in the morning around
Kota Bharu.

Incidentally, in drawing that time circle, that 1is

figuring out roughly those times, I did not take the time

b0 check to gee what the actual time zone was. The 10-1/2

'
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time zone at Pearl Harbor was part of thattime circle.

Furthermore, T:30 Sunday morning at Pearl Harbor,
at the time I was out there, and at other times during
Fleet problems, was probably the quiletest time of the
veek aboard ship at Pearl Harbor.

I am not presuming to state what the situation was
in 1941, 7:30 is the normal time for the piping of
the crew to breakfast.

There would, therefore, normally be only top side
out of the living quarter;, only those men on watch.

Furthermore, 1t was customary over-weei—enda when
I was serving out there for a larger percentage of the
crew to be ashore on Sunday than other dgys of the week
wvhen ships were in port.

Those were all factors bearing on this idea of mine
that 7:30 Sunday morning was a quiet time of the week.

Mr. Richardson: What would be the significance of
that to you as a Navy man?

Captain Kramer: Nothing more then I have already in-

wvhen there would be the fewest people aboard ship, when
there would be less ships work going on.
Mr. Richardson: When you got to the State Depart-

ment did you see Secretary Knox?
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Captain Kramer: I did not see him myself, except
when the door was open to the conference room, Mr. Hull's
off'ice.

Mr. Richardson: There was no communication then
between you and Secretary Knox in any way?

Captain Kramer: No, sir.

Mr. Richardson: Now after you made delivery at
the State Department, where did you go then?

Captein Kramer: I went to the White House to deliver
that sam2 set of traffic.

Mr. Richardson: To whom did you deliver at the White
House?

Captain Krawmer: I do not recall the individual, but

. the delivery was made, to the best of my recollection --

in fact I can state rather unequivocally I cannot conceive
T would have delivered to any other place than the room I
had previously described.

Mr. Richardson: What time?

Captain Kremer: Within 10 minutes of the time I leftv

the State Department.
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Mr. Richardson: Where did you go from the White House?

Captain Kramer: Back to the Navy Department .

Mr. Richardson: With whom did you come in contact
When you got back to the Navy Department?

Captain Kramer: The people in my office, plus the
“alch off'icers and other people in the adjacent office,
Jection GY. I believe I also saw sometime before noon
Captain McCollum again.

Mr. Richardson: When you were at the State Department,
you said when the door opened you saw Xnox. You did not
cend him & note, or have any intercourse with him at all
that morning?

Captain Kramer: Most emphatically not.

Mr. Richardson: I have a note that rather lndicated

3
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to me that there was an explanation of the 1:00 o'clock

—
-

message sent by you to Knox on this theory of yours as to

[
what vas meant. '

I, Captalin Kremer: There was only the verbal expianation,

which I may not have fully explained due %o Interruptions

with the Foreign Service Officer, Mr. Hull's private secretary.
P :
l Mr. Richardson: Vhat was that?

Ceptain Kramer: The identical tenor and nature that

|

I described in the case of Captain MeCollum.

IIr. Richardson: 'The significance of the 1:00 olclock
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‘ |
| date?

Captain Kramer: That is correct, sir.

: Mr., Richardson: Weil, now, I really would like to have
‘! 4 Jou , 8ince you discussed it with lMcColium and you discussed
: I it with the private soccretary of the Secretary of State --
; Captain Kra.xﬁer: (Interposing) There was also & conver-
' sation with the Army courier who was there atv the same time
; with the same set of trafiic for Mr. Stimson.
! | Mr. Richardson: All right. Now then, give the commlttee
; :(: : a8 detailed an account as you can of just what that conver-
3 .
2 sation was and what its significance was, what you were
;':_ 5 selking about, what you had in mind, and what you feared or
% = expected or anticipated &s the result of that 1:00 o'clock
g ¥ | date.
G
K Ceptein Kramer: The primary point of that was the
'y ; conviction, at least in my mind, that the Japanese intended
. to carry out their plans against Kota Bharu, with the in-
o tention and purpose of forcing the hand of the Thal Premier
i Pibul, who had been maintaining, for sometime past, the
5 position that his country was neutral, that any foreign
2 nation that invaded his quarters would be considered an
% enemy, and that the moment such an invasion took place he
- v || vould call on the other party for asslstance. By "other
24

varty" I refer to Jepan or to Britein.
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Witness Kramer

Mr. Richardson: Was there any discussion that the
1:00 o'clock date had any significance in connectlon with
any attack at Pearl Harbor?
Captein Kremer: Absolutely none, s8ir.
Mr. Richardson: That was not in your mind primarily
in connection with this 1:00 o‘clock date at all?
Captain Kramer: TNo, sir,*it was not. 1t wvas mentlioned
only in passing, 1t was incidental to our general conversation.

Mr. Richardson: WNow when you got back to the Navy

Department -- by the way, did you see General Marshall that

morning?

Captain Kramer; I did not, sir.

Mr. Richardson: Did you have any contact with any of
the Army people other than the courier that morning? |

Captain Kramer: No, sir, I did not.

My . Richardson: What was the name of the courier, do

| vou recall?

Captain Kramer: My recollectlon has been, and I am

atill of the conviction, it was Colonel Bratton. He, however,

|| has indicated to me in private conversations that hse did not

make those courier trips, in which case it must have been

| one of his subordinates.

I might further amplify possibly my reasons for thinking

1t was Colonel Bratton by stating it had always been Colonel
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Bratton in the past, and when I testified for the first

? || cime before the Court of Inquiry of Admirai Murphy at Pearl
? Harbor, that was my lmpression at the time.
. Mr. Richardson: Did you see Admiral Stark again that
. morning’
= Captaln Xramer: I did not, Bir.
T Mr. Richardson: You knew nothing about any of the
] sontacts he might have had with Marshall in connection with
g | gending any message to Hawali?
v # Captain XKramer: No, sir.
% ey Mr. Richardson: Did you have anything whatever to do
% < gith or any knowledge of the sending of the message that wes
; o izter sent To Hewall?
‘E b Ceptain Kramer: None whatsoever, sir. I flrst neard
0 _
"‘: & of it after the hearings before the Roberts Commigsion.
" lr. Richardson: Weli, then, when you returned to
i the Navy Department did your connection with the l4-part
¥ messagé then end?
e Captain Kramer: Except for again collecting those copiles,
- yes, sir.
b Mr. Richardson: When did you collect them? The same day?
” Captaln Kramer: No, sir. It was in the course of the
= next few days, I do not recollect exactly.
fa Mr. Richardson: That was gimply the minisverial acv
25 |
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| of going and getting the coples and getting them back in
+he file in the regular order?
Captain Kramer:; Or thelr daatj.ruotion, yes, 81r.
Mr. Richardson: You had nothing more to do with the
receipt of the message, oI 11".5 explanation, or 1its delivery?
Captain Kramer; That is correct.
Mr. Richardson: All right, now, Captain, so much for .3
the 14-parts message and your connection with it.
Now let me open up the interesting subject of the wlnds

nessage with you, Captain. I assume, Captain, that you

| vere familiiar with the two originai winds messages thatl

appeer in Exhibit 142 here, I think, &s 2353 and 2354.

" Captain Kramer: Yes, a‘ir , I am familiar with the original
set-up of the messages on that winds system.

Mr. Richardsoh: Was your attention called to those
nossages when they came in?

captain Kramer: I would not use the expression “"called
%o my attention”. They vere handled by my office, 8o of
| course they got my attentlion.
Mr. Richardson: I beg your pardon. What was that answer?
(The answer was read by the reporter.)
Mr. Richardson: Did they pass through your hands?

Captain Kramer: Yes, sir, they did.

Mr. Richardson: Did you have anything to do thereafter
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J
| with monitoring the stations for an execute on either of

those messages?

Captain Kramer: None whatsoever, sir, with the possibilie
axception that,as was my practice, these two messages, &8 '
yoll as any message bearing on the technicalities of the
operations of Commander Saffordis sectilon, were promptly
called to his attention. .

Mr. Richardson: You understood, did you not, Captain,
that stations generally that we were in contact with were
monitoring for an execute on those messages?

Ceptain Kramer: I understood that Commander Safford

~ook such action, yes, sir.
|
Mr. Richardson: And you were in a position, or you

| yere in an expectant condition in your office with respecy

F
to intercepting an execute on those messages?

| captain Kramer: Very much 80, yes, 8ir.

|
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Mr. Richardson: All right.

Do you recall, Captain, any message purporting to
move under either of the winds code messages to which I
have called your attention coming into your office prior
to December 77

Captain Kramer: None cawme into my office, to be
precise in that regard. My attention was, however, called
to a message which was of this character.

!cir. Richardson: Who called your attention to 1t?

Captain Kramer: The GY watch offlcer.

Mr. Richardson: Do you remember his name?

Captain Krawer: My best recollection on that 1s fat
it was Lieutenant Murray, but 1 am uncert.aiﬁ.

Mr. Richardson: What time of day was it, 1f you can
recall?

Captaix; Kramer: My best recollection on that 1s that
it was shortly after normal office hours, I believe about
8:30 in the wmorning.

Mr. Richardson: What day?

Captain Kramer: That dey is something that only in
the past week and a half, since Exhibit 142 wvas prepared,
T have completely refreshed my memory on. My present

recollection, in the light of that refreshment, was thi

1t was on Fridey, the 5th of Docember




